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Šajā žurnāla Panorama pirmajā izdevumā, kopš amatā stā-
jusies jaunā Komisija, mums ir liels prieks sveikt jauno reģio-
nālās politikas komisāri Corina Creţu. Mums ir paveicies ar 
to, ka mums ir izcila politiķe ar lielu pieredzi ES institūciju 
darbā, kas apzinās mūsu reģionu realitāti – no bagātāka-
jiem līdz nabadzīgākajiem.

Šis ir arī brīdis, kad izteikt pateicību komisāram Johannes 
Hahn, kurš savu pilnvaru laikā ir sekmīgi strādājis, lai pār-
veidotu kohēzijas politiku par Eiropas primāro instrumentu 
ieguldījumu veicināšanai darbavietu izveidē, atbalstam MVU, 
pētniecībā, inovācijās un energoefektivitātē. Viņš ir nodro-
šinājis, ka jaunās programmas 2014.–2020. gada periodam 
pilnībā spēs sniegt ieguldījumu ES galvenajās prioritātēs. 

Zaļā gaisma partnerattiecību 
nolīgumiem

Ar gandarījumu ziņojam, kas visi 28 partnerattiecību nolīgumi 
ar dalībvalstīm ir noformēti un apstiprināti. Katrs partnerat-
tiecību nolīgums nosaka nacionālo stratēģiju, kas nodrošinās 
optimālu Eiropas strukturālo un investīciju (ESI) fondu izman-
tojumu turpmākajos septiņos gados. 

2015. gadā pilnā sparā darbosies dalībvalstu darbības prog-
rammas (DP), kurās ir izklāstīti reģionu ieguldījumu plāni 
2014.–2020. gada plānošanas periodam. Paredzams, ka dau-
dzas no tām tiks apstiprinātas līdz gada beigām; atlikušajām 

Walter Deffaa
Eiropas Komisijas Reģionālās politikas
un pilsētpolitikas ģenerāldirektorāta
ģenerāldirektors

DP vajadzētu tikt apstiprinātām 2015. gada pirmajā pusgadā. 
Darbības programmas ietekmēs daudzas galvenās ES prio-
ritātes, piemēram, energodrošību, klimata politiku, digitālo 
ekonomiku, pilsētu attīstību un atbalstu MVU. 

Šajā žurnāla Panorama izdevumā lasīsiet par to, ka Komisija 
jau ir aktīvi iesaistījusies dalībvalstu administratīvo spēju 
uzlabošanā, lai izmantotu ESI fondus un pienācīgi vadītu prog-
rammas. Mēs palīdzam pilnveidot savu dalībvalstu kolēģu 
prasmes ar inovatīvām apmācībām un nacionālo speciālistu 
sadarbības tīklu veidošanu.

“Interreg” 25. gadadiena

Šajā izdevumā tiek aplūkotas arī “Interreg” programmas, 
kas mudina dažādu ES dalībvalstu reģionus un pilsētas 
sadarboties un mācīties vienai no otras, izmantojot kopīgus 
projektus un tīklus. Eiropas teritoriālās sadarbības iniciatīva, 
kas pazīstama ar nosaukumu “Interreg”, nākamgad svinēs 
25. gadadienu; tā ir kļuvusi par svarīgu Eiropas kohēzijas 
politikas stūrakmeni. Šie projekti ir veidojuši uzticību un soli-
daritātes sajūtu starp reģioniem, savedot kopā cilvēkus un 
nodrošinot kopīgus risinājumus kopīgām problēmām inovā-
ciju, veselības, infrastruktūras, izglītības, apmācības un 
enerģētikas jomā. 2014.–2020. gadā gandrīz 10 miljardi EUR 
tiks ieguldīti sadarbībā starp reģioniem un teritoriālajiem, 
sociālajiem un ekonomiskajiem partneriem apmēram 
100 sadarbības programmās. 
 
 

▶REDAKTORA SLEJA
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▶INTERVIJA 

1. novembrī Rumānijas pārstāve Corina Creţu pārņēma 
reģionālās politikas komisāra amatu no Johannes 
Hahn. Pēc astoņiem darba gadiem Eiropas Parlamentā 
viņa ir labi iepazinusies ar jaunās kohēzijas politikas 
attīstību un ES lietu sarežģītību. Viņa ir apņēmusies 
nodrošināt, ka tā rada taustāmu labumu visiem Eiropas 
Savienības reģioniem.

Jaunā reģionālās politikas komisāre Corina Creţu pārraudzīs 
Eiropas lielākā ieguldījumu un ekonomiskās attīstības 
budžeta īstenošanu 351 miljarda EUR apmērā.

“Biju ļoti gandarīta, ka saņēmu reģionālās politikas komisā-
res portfeli. Pievēršot galveno uzmanību efektīviem ieguldī-
jumiem reģionos, tā ir viena no stratēģiskajām politikām, kas 
var ievirzīt Eiropu atpakaļ pareizajās sliedēs. Ar Eiropas struk-
turālajiem un investīciju fondiem mūsu rīcībā tagad ir resursi, 
ar ko palīdzēt mazāk attīstītajiem reģioniem konkurēt un 
vairāk attīstītiem reģioniem izcelties. Ir svarīgi, lai kohēzijas 
politika darbotos visu Eiropas iedzīvotāju labā.”

Corina Creţu ir bijusī Rumānijas prezidenta preses sekretāre, 
viņa ir arī pieredzējusi žurnāliste, pēc izglītības ir ekonomiste, 

▶  “KOHĒZIJAS 
POLITIKA 
VAR IEVIRZĪT 
EIROPU 
ATPAKAĻ 
PAREIZAJĀS 
SLIEDĒS”

 CORINA CREŢU

bet pēdējos astoņus gadus viņa bijusi Eiropas Parlamenta 
(EP) locekle, Attīstības komitejas priekšsēdētāja vietniece, 
bet vēlāk iecelta par EP viceprezidenti. 

“Kā EP loceklei man ir bijusi privilēģija ceļot pa visu Eiropu 
un citur un satikt daudzus cilvēkus un īpašo interešu grupas. 
Tas man ir palīdzējis iegūt labu izpratni par viņu vajadzībām 
un rūpēm.”

Labas attiecības ar parlamentāriešiem

Savā darbā parlamentā viņa ir ieguvusi skaidru izpratni par 
to, ko šī vēlētā institūcija ar plašajām pilnvarām sagaida no 
Komisijas. Jaunā komisāre plāno uzturēt ciešas saites ar 
Eiropas Parlamentu, sniegt EP locekļiem regulāras atskaites 
un uzturēt dialogu ar viņiem. 

“Tas, protams, ir svarīgi no pārskatatbildības viedokļa, taču 
arī tāpēc, lai labāk izskaidrotu un runātu par plašu un nereti 
sarežģītu politikas jomu,” viņa paskaidro. “Eiropas Parlamentā 
ir daudz jaunu seju – nomainījušies ap 60 % deputātu. Daudzi 
ierodas ar praktisku pieredzi reģionālajā darbā. Ir svarīgi dalī-
ties informācijā ar viņiem un uzklausīt viņu idejas.”
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Fondu apgūšanas uzlabošana

Oktobrī, pirms apstiprināšanas iecelšanai amatā, Corina Creţu 
piedalījās publiskajā uzklausīšanā Eiropas Parlamentā, kuras 
laikā viņa tika sīki izjautāta. Uzklausīšanas laikā viņa akcentēja 
vairākas galvenās jomas, kurās vajadzīga tūlītēja rīcība. 
Piemēram, uzlabot dalībvalstu spēju iegūt un pārvaldīt no 
Briseles pieejamos fondus. “Institucionālās spējas, laba pārval-
dība un spēcīgas publiskās un privātās partnerības, manuprāt, 
ir svarīgākas nekā nauda. Šie faktori ir būtiski veiksmīgas kohē-
zijas politikas izstrādei un ieviešanai,” viņa stāsta. “Tie nosaka 
vajadzīgos nosacījumus, lai ieguldījumam būtu ilgstoša eko-
nomiska ietekme.” 

Panāktas vienošanās par visiem 
partnerattiecību nolīgumiem

“Partnerattiecību nolīgumi, par kuriem visiem panākta vieno-
šanās, ir labs stratēģiskais satvars, kas pilnībā atbilst Komisijas 
konkrētām valstīm adresētajiem ieteikumiem un stratēģijai 
“Eiropa 2020”. Tie nodrošina platformu labāk fokusētu prog-
rammu izstrādei, kas balstītas uz skaidrām prioritātēm. Tagad 
tajos būs iekļautas skaidrāk formulētas novērtēšanas un izpil-
des prasības.”

“  Jaunā kohēzijas politika  
ir veidota, lai patiešām  
pārmainītu Eiropas  
iedzīvotāju dzīvi, jo īpaši  
stimulējot ekonomikas  
izaugsmi un darbavietu  
radīšanu reģionos.

 ”      ▶  CORINA CREŢU – EIROPAS REĢIONĀLĀS  
POLITIKAS KOMISĀRE

Kohēzijas politika nenozīmē standarta, visiem derīgu ekono-
misko recepti,” viņa skaidro. “Tā ir “vietai piesaistīta” politika, 
kurai vajadzīga teritoriāla diferencēšana un kas individuāli 
apskata ekonomiskās spējas, tostarp mazāk acīmredzamās, 
un iespējas katrā atsevišķā reģionā. 

Kohēzijas politika darbojas vietējā mērogā visā ES, tai ir vis-
labākie apstākļi, lai izprastu un iekļautu reģionālās īpatnī-
bas,” viņa turpina. “Tas var nopietni palīdzēt īstenot prezidenta 
Juncker vīziju par izaugsmi un darbavietām.”

DZĪVES GĀJUMS
Corina Creţu ir dzimusi Bukarestē, studējusi ekonomiku un 
pēc tam pievērsusies žurnālistikai. No 1990. līdz 1992. 
gadam viņa bija vairāku Rumānijas laikrakstu reportiere 
un komentētāja. No 2000. līdz 2004. gadam viņa bija 
Rumānijas prezidenta padomniece un preses pārstāve, kā 
arī Sabiedriskās komunikācijas departamenta vadītāja. 
Būdama Sociāldemokrātiskās partijas (PSD) biedre, viņa 
iesaistījās Rumānijas politikā, strauji kāpa pa karjeras kāp-
nēm un kļuva par viceprezidenti. 

2007. gadā Corina Creţu iekļuva Eiropas Parlamentā, kur 
strādāja daudzās komitejās: Nodarbinātības un sociālo 
lietu komitejā (2007.–2012. gadā un 2014. gadā), Pilsoņu 
brīvību komitejā (2014. gadā), Attīstības komitejā (2009.–
2014. gadā), Ārlietu komitejā (2009.–2014. gadā), Finanšu, 
ekonomikas un sociālās krīzes īpašajā komitejā (2009.–
2011. gadā). Viņa arī piedalījusies daudzās oficiālajās dele-
gācijās, tai skaitā Savienības Vidusjūrai parlamentārajā 
asamblejā, attiecībās ar ASV, Izraēlu un ES-Serbijas attie-
cībās. No 2012. līdz 2014. gadam viņa bija Eiropas 
Parlamenta sociālistu un demokrātu progresīvās alianses 
grupas viceprezidente. Viņa ir grāmatas România europe-
ană (“Eiropas Rumānija”) autore.

▶ Corina Creţu kopā ar Jonathan Hill (pa kreisi),  
finanšu stabilitātes, finanšu pakalpojumu un kapitāla  
tirgus savienības komisāru, un Frans Timmermans,  
Eiropas Komisijas pirmo viceprezidentu.
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Jauna darba grupa 

Komisāre ir uzņēmusies iniciatīvu izveidot īpašu darba grupu, 
kas palīdzētu valstīm ar zemu finansējuma apguvi uzlabot 
to plānošanas un ieguldīšanas kapacitāti. 

Darba grupa strādās ar mērķa reģioniem, lai uzlabotu tajos 
ES fondu apguvi, jo īpaši atlikušo finansējumu no 2007.–
2013. gada plānošanas perioda. Tāpat ir plānots pievērsties 
dažiem reģioniem, kas līdz šim saņēmuši lielu fondu finan-
sējumu, bet uzrāda mazu ekonomikas izaugsmi. “Mums jāa-
nalizē, kas tur notiek,” viņa paskaidro. 

Plašākā mērogā komisāre vēlas mobilizēt tehnisko palīdzību, 
zināšanas, pieredzi un konsultācijas, tai skaitā ar teritoriālās 
sadarbības mehānisma palīdzību, lai palīdzētu vadošajām 
iestādēm definēt to stratēģijas, projektu izvēli un sagatavo-
šanu atbilstīgi stratēģiskajiem un izpildes priekšnosacīju-
miem, kas noteikti jaunajam plānošanas periodam. 

“Kas ir svarīgākais, mans nolūks ir sniegt pienācīgu atbalstu 
jauno regulatīvo iespēju un finanšu instrumentu izmantošanai,” 
viņa piebilst. 

“Mēs pilnībā piekrītam visam, kas atvieglina dzīvi līdzekļu 
saņēmējiem, tai skaitā vienkāršošanai. Taču kontroli nedrīkst 
samazināt pārāk daudz. Mums ir atbildība pret nodokļu mak-
sātajiem, lai nodrošinātu, ka nauda tiek iztērēta pienācīgi. Ir 
jāpanāk līdzsvars.

Nākamajā gadā es vēlos izveidot vienkāršošanas grupu, lai 
nodrošinātu, ka mūsu nauda ātri un efektīvi sasniedz gala 
saņēmējus, jo īpaši MVU.” 

Laba pārvaldība un pilnīga neiecietība 
pret krāpšanu

Arī EP locekļu veiktās iztaujāšanas laikā oktobrī komisāre 
uzsvēra to, ka ir svarīgi nodrošināt labu pārvaldību ESI fondu 
īstenošanā un pilnīgu neiecietību pret krāpšanu.

“Es ļoti ticu preventīvai rīcībai. To var panākt ar pienācīgām 
apmācībām un dalīšanos ar labo praksi visā Eiropā. Jo īpaši 
mums jāuzlabo vairāku vadības iestāžu administratīvā spēja 
valsts iepirkumu un valsts atbalsta jomās,” viņa paskaidro. 

“Turklāt mums ir jāveicina turpmākas izpildes revīzijas. Tas 
ir būtiski, lai palīdzētu pastāvīgi uzlabot mūsu politiku un to, 
kā tā reaģē uz cilvēku vajadzībām.”

Jautājumā par krāpšanas novēršanu komisāre uzsver vaja-
dzību veicināt pārredzamību un labāku pārskatatbildību. “Ir 
svarīgi, lai mēs izvairītos no pārāk stingra nacionālā regulē-
juma (“gold plating”) un pārmērīga sloga pievienošanas, kas 
nereti apslēpj un sarežģī, nevis novērš mūsu resursu ļaun-
prātīgu izmantošanu,” iesaka komisāre.

Jauna komunikācija par pilsētvides politiku

Jaunā komisāre pilnībā piekrīt, ka ir svarīgi ciešāk integrēt 
pilsētas jaunajā kohēzijas politikā.

“Mans priekštecis mainīja ģenerāldirektorāta nosaukumu, lai 
iekļautu tajā pilsētvides politiku, un es pilnībā to atbalstu. 
Nākamgad plānoju izstrādāt paziņojumu, kurā būs noteikts 
mūsu ambīciju līmenis pilsētvides politikā. Tajā tiks novērtētas 
mūsu pašreizējās iniciatīvas, tai skaitā izmēģinājuma pasākumi 
un tīkls “URBACT”, kā arī jaunās regulatīvās iespējas, lai veici-
nātu integrētas pilsētvides un vietējās programmas.”

▶INTERVIJA 

EIROPAS KOMISIJAS  
JAUNĀ ĢEOMETRIJA

Jaunais Eiropas Komisijas prezidents Jean-Claude Juncker 
ir ieviesis izmaiņas Komisijas darba veidā un portfeļu vadībā. 

Ir izveidota viceprezidentu “pārraudzības” grupa. Viņi 
uzņemsies koordinēšanas lomu un strādās ar atsevišķiem 
komisāriem, lai nodrošinātu, ka visa politikas gaita pilnībā 
saskan ar vispārējo ES stratēģiskās politikas virzienu. 
 
“Kā reģionālās politikas komisāre es esmu priecīga strādāt 
šajā jaunajā modelī, kurā komisāri sadarbojas un apvieno 
resursus mainīgā ģeometrijā, ko visu koordinē viceprezi-
dents, kas rīkojas prezidenta vārdā,” komentē komisāre 
Corina Creţu.

“Es pilnībā atbalstu koleģialitāti un sāncensības izslēgšanu 
starp pakalpojumu un varas jomām. Šai jaunajai sistēmai 
vajadzētu mums ļaut ātri pārdalīt resursus, lai risinātu 
aktuālas prioritātes, pievēršot mērķtiecīgu uzmanību un 
kopīgi rīkojoties. 

Komisija nesen ir pieņēmusi jaunu paziņojumu par darba 
metodēm, kas izskaidro, kā darbosies jaunā sistēma. 
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Makroreģionālās stratēģijas

“Makroreģionālo stratēģiju, piemēram, Adrijas un Jonijas jūras 
reģionam, izstrāde ataino reģionālās politikas tvēruma papla-
šināšanos, kopīgu reģionālo problēmu risināšanā iesaistot gan 
dalībvalstis, gan trešās valstis,” paskaidro komisāre. 

“Bet kā novērtēt šo programmu panākumus? Kuri citi reģioni 
var gūt labumu no šīs pieejas?” viņa jautā.

Makroreģionālās un jūras baseinu stratēģijas ir interesanta 
jauna pieeja, kas dod dalībvalstīm un reģioniem iespēju 
apvienot to resursus, lai kopā risinātu kopīgas problēmas 
jaunās teritoriālajās konfigurācijās. 

“Baltijas reģiona un Donavas reģiona stratēģiju agrīnie rezul-
tāti liecina, ka dalībnieki arvien vairāk apzinās šīs pieejas 
priekšrocības un stingru piederību un apņemšanos,” viņa 
stāsta. “Tas jo īpaši attiecas uz vides jautājumiem – jūras un 
upes neko nezina par administratīvajām robežām. 

“Tikko sākām īstenot stratēģiju Adrijas un Jonijas jūras reģio-
nam, nākotnē īstenosim arī stratēģiju Alpu reģionam,” viņa 
paskaidro. “Mums tām rūpīgi jāseko, jāizvērtē un jāmācās 
no pieredzes, pirms veicam turpmākus pasākumus.” 

Enerģētikas savienība un digitālais 
vienotais tirgus 

Komisāre uzsver, ka kohēzijas politika ir arī pamatā Eiropas 
Enerģētikas savienības un digitālā vienotā tirgus vīzijas 
īstenošanai. 

“Īpaši tāpēc, ka no kohēzijas politikas finansējuma kā ES 
palīdzība katrai no tām tiks attiecīgi piešķirti gandrīz 40 un 
14 miljardi EUR.” 

“Papildus naudai mēs varam sniegt ieguldījumu Enerģētikas 
savienībā daudzos veidos. Mēs varam, piemēram, nodrošināt 
decentralizētu enerģijas ražošanas sistēmu no atjaunoja-
miem resursiem vietējā līmenī un veicināt viedas sistēmas 
un energoefektivitāti ēkās, un tam var būt liela ietekme arī 
attiecībā uz vietējo darbavietu radīšanu.”

“Attiecībā uz digitālo vienoto tirgu mums ne tikai jāpaātrina 
platjoslas izvēršana, bet, kas ir vissvarīgāk, jāpieprasa jaunu 
pakalpojumu un lietojumu stimulēšana, jo īpaši atbalstot digi-
tālo uzņēmējdarbību, kurā daudzi jauni cilvēki var izvērst 
savus talantus.”

Virzība uz priekšu

“Modernizētā kohēzijas politika ir veidota, lai patiešām pār-
mainītu Eiropas iedzīvotāju dzīvi, jo īpaši stimulējot ekono-
mikas izaugsmi un darbavietu radīšanu reģionos,” uzsver 
Corina Creţu. 

“Mūs gaida aizraujošs uzdevums. Mums tagad jākoncentrējas 
uz ātru un veiksmīgu darbības programmu saskaņošanu, lai 
nodrošinātu, ka mūsu kohēzijas politika var palīdzēt mums pār-
varēt ekonomisko krīzi un radīt tik ļoti vajadzīgās darbavietas.” 

▶UZZINIET VAIRĀK  
http://ec.europa.eu/commission/2014-2019/cretu_en

“  Jaunā kohēzijas politika  
ir veidota, lai patiešām 
pārmainītu Eiropas  
iedzīvotāju dzīvi, jo īpaši 
stimulējot ekonomikas 
izaugsmi un darbavietu 
radīšanu reģionos.

 ”       ▶  CORINA CREŢU – EIROPAS REĢIONĀLĀS  
POLITIKAS KOMISĀRE

▶ Apmeklējot jauno Horias Hulubeja Nacionālo fizikas un kodolinženierijas 
institūtu kopā ar Eugen Teodorovici, Rumānijas ES fondu ministru  
(augšā, trešais pa labi) un jauno Varšavas metro līniju kopā ar Varšavas  
mēru Hanna Gronkiewicz (apakšā, otrā pa kreisi).
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▶ KLIMATA PĀRMAIŅU  
UN ENERGODROŠĪBAS 
RISINĀŠANA  

   KĀ KOHĒZIJAS POLITIKAS  
 IEGULDĪJUMI VAR RISINĀT  
ŠĪS PROBLĒMAS?

Viens no reformētās kohēzijas politikas nozīmīgākajiem 
sasniegumiem ir obligāto mērķu ieviešana ieguldījumiem 
atbalstam pārejā uz ekonomiku ar zemu oglekļa dioksīda emi-
siju līmeni, galveno uzmanību pievēršot energoefektivitātei 
un atjaunojamiem energoresursiem.

Tādējādi energoefektivitāte un atjaunojamo energoresursu 
attīstība ieņem nozīmīgu vietu partnerattiecību nolīgumos, 
kas noslēgti ar dalībvalstīm par to tēriņu plāniem Eiropas 
strukturālajiem un investīciju (ESI) fondiem.

Pašreizējie dati liecina, ka ieguldījumiem ekonomikā ar zemu 
oglekļa dioksīda emisiju līmeni tiks piešķirti gandrīz 38 mil-
jardi EUR no Eiropas Reģionālās attīstības fonda (ERAF) un 
Kohēzijas fonda (KF). Tas nozīmē, ka finansējums šajā jomā 
vairāk nekā divkāršojies salīdzinājumā ar 2007.–2013. gada 
periodu (skatīt grafiku 10. lpp.).

Visai ES kopā finansējums ievērojami pārsniedz minimālos 
piešķīrumus, kuru apjomu nosaka jaunais tiesiskais regulē-
jums (sasniedzot gandrīz par 50 % vairāk nekā vajadzīgs), un 
šis fakts apliecina, cik lielu nozīmību dalībvalstis piešķir iegul-
dījumiem šajā jomā.

▶ĪPAŠĀ SADAĻA 

Ekonomikas ar zemu oglekļa dioksīda 
emisiju līmeni veicināšana

Atbalsts ekonomikai ar zemu oglekļa dioksīda emisiju līmeni 
ietver ieguldījumus publiskās infrastruktūras, mājokļu un uzņē-
mumu energoefektivitātē, atjaunojamo energoresursu ražo-
šanā un izmantošanā, viedos sadales tīklos un ilgtspējīgā 
pilsētu mobilitātē, kā arī pētījumos un inovācijās šajās jomās.

ESI fondi izsniegs vietējām un reģionālajām iestādēm un 
citām institūcijām ievērojamas summas, kas var tikt iegul-
dītas atbilstīgos ilgtspējīgas enerģētikas pasākumos.

Šo finansējumu var papildināt citi avoti, piemēram, privātais 
finansējums, lai atbalstītu nozīmīgus ieguldījumu projektus. 
Daudzos gadījumos ESI fondu finansējums ir tas finansē-
juma paketes pamats, kas nodrošina ieguldījumu veikšanu.

Kohēzijas politika un klimata pārmaiņas

Klimata pārmaiņu ietekmes novēršana vai mazināšana ir ES 
stratēģiskā prioritāte, kas ir dzinulis tās pārejai uz ener-
godrošu ekonomiku ar zema oglekļa dioksīda emisiju līmeni.

Eiropa šodien saskaras ar daudziem izaicinājumiem enerģētikas jomā, un 
galvenie jautājumi ir saistīti ar energodrošību un ilgstošajiem apdraudēju-
miem, ko rada klimata pārmaiņas. Visi uzsver vajadzību mainīt mūsu patēriņa 
modeļus, taupīt enerģiju un uzlabot resursu efektivitāti. Visu šo problēmu 
risinājumu pamatā ir ES kohēzijas politika, kas nodrošina finansējumu un 
stratēģisko dzinuli, lai sasniegtu būtiskas izmaiņas. 
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▶  LEJASNORMANDIJA/FRANCIJA 
Plūdmaiņu enerģija

Okeāna enerģija ir viena no prioritātēm 
pārdomātās specializācijas stratēģijā, kas 
tiek īstenota Lejasnormandijā, Francijā. 
Organizācija Rietumnormandijas Jūras 
enerģija, kas tika izveidota 2012. gadā, lai 
veicinātu un organizētu okeāna enerģijas 
attīstību reģionā, jau ir devusi ieguldījumu 
jaunu tehnoloģiju izstrādē, kas ļauj izman-
tot plūdmaiņu enerģiju. “Alstom” un citi 
uzņēmumi jau ir testējuši prototipus un tiks 
izveidotas rūpnieciskās saimniecības. 
Paredzams, ka 2030. gadā rūpnieciskā 
plūdmaiņu enerģijas attīstība radīs aptu-
veni 3 700 darbavietu šajā reģionā.

▶ LEJASAUSTRIJA/AUSTRIJA 
Zaļo ēku klasteris

Lejasaustrijas Zaļo ēku klasteris ir tīkls, kurā 
ietilpst visinovatīvākās vietējās kompānijas, 
kas darbojas energoefektivitātes, ilgtspējī-
gas būvniecības, renovācijas, enerģijas 
apsaimniekošanas un energotehnoloģiju 
jomā. Ar klastera palīdzību tiekas būvniecī-
bas profesionāļi un pētnieki, lai risinātu šo 
jomu izaicinājumus. Klasteris ir saņēmis ES 
finansējumu 1 miljona EUR apmērā.

ES ir vienojusies, ka vismaz 20 % no tās 960 miljardu EUR 
budžeta 2014.–2020. gadam jāiztērē pasākumiem, kas sais-
tīti ar klimata pārmaiņām. Tas ir gandrīz trīskāršs pieaugums 
salīdzinājumā ar 6–8 % 2007.–2013. gadā.

Eiropa smagi strādā, lai ievērojami samazinātu siltumnī-
cefekta gāzu emisijas, un tai ir svarīga loma pasaulē, mudi-
not citas valstis rīkoties tāpat.

Lai sasniegtu ES 2020. gadam noteiktos klimata un enerģē-
tikas mērķus siltumnīcefekta gāzu emisiju samazinājumam 
(20 %), atjaunojamo energoresursu īpatsvara palielinājumam 
(20 %) un energoefektivitātes palielinājumam (20 %), periodā 
līdz 2020. gadam ir ievērojami jāpaātrina ieguldījumi.

Klimata un enerģētikas politikas satvars 2030. gadam, par kuru 
ES vadītāji vienojās 2014. gada oktobrī, paredz turpināt virzību 
uz ekonomiku ar zemu oglekļa dioksīda emisiju līmeni, paredzot 
jaunus mērķus siltumnīcefekta gāzu emisiju samazinājumam 
(40 %), atjaunojamo energoresursu īpatsvara palielinājumam 
(27 %) un energoefektivitātes palielinājumam (30 %). 

Tās mērķi ietver arī konkurētspējīgas un drošas enerģētikas 
sistēmas izveidošanu, kas nodrošina visiem patērētājiem ener-
ģiju, ko tie var atļauties, palielina ES energoapgādes drošību, 

samazina mūsu atkarību no enerģijas importa un rada jaunas 
iespējas izaugsmei un darbavietu radīšanai. 

Turklāt reaģējot uz politisko krīzi Ukrainā un apzinoties, cik 
svarīga ir stabila un bagātīga enerģijas piegāde ES pilsoņiem 
un uzņēmumiem, Komisija 2014. gada maijā, balstoties uz 
padziļinātu pētījumu par dalībvalstu energoatkarību, piedā-
vāja ES energodrošības stratēģiju.

Kohēzijas politikas ieguldījumi būs ne tikai būtisks instru-
ments, lai palīdzētu dalībvalstīm sasniegt stratēģijā “Eiropa 
2020” noteiktos mērķus, tai skaitā galvenos klimata un ener-
ģētikas mērķus, bet arī lai veicinātu energoapgādes drošību, 
kā uzsvērts Komisijas paziņojumā par Eiropas energodrošī-
bas stratēģiju.

Zaļā izaugsme

Ievērojamajiem ieguldījumiem, kas vajadzīgi enerģijas izmanto-
šanas samazināšanai un atjaunojamo energoresursu īpatsvara 
palielināšanai, ir liels potenciāls jaunu uzņēmumu un uzņēmēj-
darbības iespēju radīšanai, kas savukārt stimulē ekonomikas 
izaugsmi un darbavietu radīšanu. Tādi ieguldījumi jau tagad 
nodrošina Eiropai konkurences priekšrocības vairākās jomās.
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Pasaulē strauji pieaug pieprasījums pēc videi draudzīgām teh-
noloģijām, ekoloģiskiem produktiem un pakalpojumiem, kā arī 
ilgtspējīga dizaina idejām; paredzams, ka pieauguma temps 
strauji kāps nākamajos gados. Pasaules tirgus, kura pašreizējā 
vērtība tiek lēsta ap 1,15 triljoniem EUR gadā, varētu gandrīz 
divkāršoties, jo vidējās aplēses rāda, ka 2020. gadā šī tirgus 
vērtība varētu būt aptuveni 2 triljoni EUR gadā (1).

ES dalībvalstis un reģioni var izmantot šīs iespējas, ieejot šajā 
augošajā tirgū. Lai to izdarītu, tiem vairāk jāiegulda pētniecības 
un inovāciju attīstībā un uzņēmējdarbības spēju pilnveidošanā 
tādās jomās kā ilgtspējīga enerģija, ekosistēmu pakalpojumi un 
ekoinovācija.

Tas, vai pāreja uz resursu ziņā efektīvu ekonomiku ar zemu oglekļa 
dioksīda emisiju līmeni, balstoties uz inovācijām, būs veiksmīga, 
lielā mērā ir atkarīgs no reģionu un vietējā pārvaldes līmenī pie-
ņemtajiem lēmumiem. Reģionālā politika būs ļoti būtiska ES 
reģionu un pilsētu mobilizēšanai, lai atsaistītu izaugsmi no resursu 
pārmērīgas izmantošanas, jo īpaši izmantojot pētījumu un inovā-
ciju stratēģiju pārdomātai specializācijai (RIS3). 

Atbalsts “viedās enerģijas” 
infrastruktūrai

Galvenais instruments ieguldījumiem enerģētikas infrastruktūrā 
ES līmenī ir Eiropas infrastruktūras savienošanas instruments, 

no kura 5,85 miljardi EUR tiks piešķirti Eiropas energoinfrastruk-
tūras (TEN-E) uzlabošanai 2014.–2020. gadā. Taču kohēzijas 
politika atbalsta arī ieguldījumus infrastruktūrā viedām enerģi-
jas sadales, uzglabāšanas un pārvades sistēmām – galvenokārt 
mazāk attīstītajos reģionos.

Šie ieguldījumi var būt saistīti ar gan elektrību, gan gāzi ar 
nosacījumu, ka tie veicina viedu sistēmu attīstību un papil-
dina ieguldījumus atbalstam pārejai uz ekonomiku ar zemu 
oglekļa dioksīda emisiju līmeni. 

Provizoriskās aplēses liecina, ka apmēram 2 miljardi EUR no 
ERAF tiks piešķirti tādiem ieguldījumiem, sniedzot nozīmīgu 
ieguldījumu apgādes drošībā.

Privāto ieguldījumu piesaistīšana  
ar ES finansējuma palīdzību

ES kohēzijas politikas finansējumu papildinās valsts publiskais 
un privātais līdzfinansējums. Dalībvalstis ir izteikušas savu poli-
tisko apņemšanos ļaut finanšu instrumentiem, piemēram, aiz-
devumiem, garantijām vai riska kapitālam spēlēt lielāku lomu 
2014.–2020. gadā. 

(1)  “Gudra un ilgtspējīga izaugsme, izmantojot pārdomāto specializāciju –  
praktiska rokasgrāmata ERAF vadošajām iestādēm”:  
http://ec.europa.eu/regional_policy/sources/docgener/presenta/ 
green_growth/greengrowth.pdf

▶ĪPAŠĀ SADAĻA 

BE BG CZ DK DE EE IE EL ES FR HR IT CY LV LT LU HU MT NL AT PL PT RO SI SK FI SE UK

IEGULDĪJUMI EKONOMIKĀ AR ZEMU 
OGLEKĻA DIOKSĪDA EMISIJU LĪMENI
ERAF UN KF FINANSĒJUMS, KAS PIEŠĶIRTS PARTNERATTIECĪBU NOLĪGUMOS  
IEGULDĪJUMIEM EKONOMIKĀ AR ZEMU OGLEKĻA DIOKSĪDA EMISIJU LĪMENI  
2014.–2020. GADĀ, SALĪDZINOT AR LĪDZĪGIEM PIEŠĶĪRUMIEM 2007.–2013. GADĀ.
▶MILJARDI EUR
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Finanšu instrumentu izmantošana kohēzijas politikā kopš 
2000.–2006. gada perioda līdz 2007.–2013. gada periodam 
ir stabili palielinājusies desmit reizes. Notiekošajās diskusijās 
par programmām dalībvalstīm jāapsver finanšu instrumentu 
izmantošanas priekšrocības kā potenciāli efektīvāks un ilgt-
spējīgāks atbalsta veids ieguldījumiem enerģētikā ar reģio-
nālo, nacionālo un/vai ES finanšu instrumentu izmantošanas 
starpniecību. Patiesībā šī nozare ir tā, kurā finanšu instru-
menti var būt īpaši piemēroti un arī veiksmīgi.

Kā papildinājumu atbalstam var izmantot dotācijas, piemē-
ram, ēku pamatīgai renovācijai, kas pārsniedz minimālās 
energoefektivitātes prasības, lai palīdzētu attīstīt inovatīvas 
tehnoloģijas vai risinātu sociālās problēmas, ko saasinājusi 
krīze daudzos reģionos, piemēram, enerģētisko nabadzību.

Tādos projektos kā “Housing Europe” (Eiropas Publisko, 
kooperatīvo un sociālo mājokļu federācija), piemēram, 
mājokļu asociācijas izmanto ERAF finansējumu privātā 
finansējuma sekmēšanai enerģiju ietaupošas renovācijas 
darbiem, kā tas redzams Apvienotās Karalistes programmā 
“Retrofit South East” (2).

Līdzdalības fonds “JESSICA”, kas izveidots ar ERAF ieguldī-
jumu, finansē energoefektīvu daudzdzīvokļu māju renovāciju 
Lietuvā, piedāvājot subsidētu aizdevumu un dotāciju 
apvienojumu.

Igaunijā izveidots finanšu instruments “KredEx” (Igaunijas 
kredītu un garantiju fonds), izmantojot dažādus finansējuma 
avotus: ERAF, Eiropas Padomes Attīstības bankas (CEB) un 
paša “KredEx” līdzekļus. “KredEx” sadarbojas ar izvēlētiem 
finanšu pakalpojumu starpniekiem, lai izsniegtu kredītus ar 
zemu procentu likmi.

Ēku energoefektivitāte

Eiropas ēku energopatēriņa samazināšana ir ļoti būtiska. 
Gandrīz 40 % no galīgā enerģijas patēriņa, kā arī 36 % no visām 
siltumnīcefekta gāzu emisijām ir attiecināmi uz mājokļiem, biro-
jiem, veikaliem un citām ēkām publiskajā un privātajā sektorā. 
Tādēļ ir vajadzīgs ievērojams un ilgstošs publisko un privāto 
ieguldījumu palielinājums ēkās, lai ES varētu sasniegt savus 
klimata pārmaiņu un enerģētikas jomas mērķus.

2014.–2020. gada periodā kohēzijas politikas fondiem būs 
būtiska loma ēku atjaunošanā, tai skaitā energoefektivitātes 
uzlabošanā un atjaunojamo energoresursu izmantošanā. 
Ieguldījumiem būs arī būtisks labums tādā ziņā, ka tie vei-
cinās reģionālo attīstību, konkurētspēju, izaugsmi un darba-
vietu radīšanu, kā arī mazinās enerģētisko nabadzību.

Pilsētu dimensija

2007.–2013. gadā notika “pilsētu dimensijas” iekļaušana 
kohēzijas politikā. Apmēram 72 % no ES iedzīvotājiem dzīvo 
pilsētās un priekšpilsētās, bet līdz 2050. gadam šis īpatsvars 
augs līdz 80 %. Pilsētu teritorijas ir vietas, kur aug ekonomika, 
tiek radītas darbavietas, rodas piesārņojums un tiek izman-
toti ierobežotie resursi. 

Visas pilsētu teritorijas ir potenciāli kohēzijas politikas fondu 
saņēmēji un domājams, ka tās varēs gūt labumu no vairāk 
nekā puses no kohēzijas politikas budžeta 2014.–2020. gadā. 
Turklāt apmēram 370 miljoni EUR tiks piešķirti inovatīvu risi-
nājumu pārbaudēm un ieviešanai, lai risinātu pilsētu ilgtspē-
jīgas attīstības problēmas.

Stratēģiskā plānošana un efektīva 
īstenošana 

Reformētajā kohēzijas politikā ieguldījumi enerģētikas jomā 
būs daudz labāk saskaņoti ar nacionālajām stratēģijām nekā 
iepriekš. Pastāv priekšnosacījums, ka tie tiek plānoti saskaņā 
ar valsts energoefektivitātes rīcības plāniem un valsts rīcī-
bas plāniem atjaunojamo energoresursu jomā. 

Šāda veida stratēģiskā plānošana nozīmē, ka piešķīrumi 
dažāda veida ieguldījumos enerģētikas jomā starp dalībval-
stīm atšķirsies, atainojot atšķirības kopējā pieejamo līdzekļu 
apmēra, valsts vajadzību un prioritāšu ziņā.

Tiklīdz visas kohēzijas politikas programmas būs ieviestas, 
ļoti svarīga būs augstas kvalitātes projektu izstrāde un īste-
nošana enerģētikas jomā. Šim nolūkam vajadzīga pastāvīga 
vietējo, reģionālo un valsts enerģētikas jomas iestāžu un 
ieinteresēto pušu iesaistīšanās. ES makroreģionālās stratē-
ģijas (Baltijas jūras, Donavas un Adrijas un Jonijas jūras 
reģiona) un Eiropas teritoriālās sadarbības programmas arī 
var būt nozīmīgas šajā aspektā, papildus veicinot un atbals-
tot enerģētikas jomas problēmas un kā galvenās prioritātes 
nosakot energoapgādes drošību un energoefektivitāti.

▶UZZINIET VAIRĀK  
http://ec.europa.eu/regional_policy/activity/
energy/index_lv.cfm 

(2)  “Eiropas Reģionālās attīstības fonda atbalstītie ieguldījumi mājokļu sektorā 
2007.–2013. gadā – mājokļi ilgtspējīgas pilsētvides atjaunošanas kontekstā”:  
http://ec.europa.eu/regional_policy/sources/docgener/studies/pdf/
housing/2013_housing_study.pdf
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Sākoties 2014.–2020. gada plānošanas periodam un 
pabeidzot jauno ieguldījumu plānu izstrādi, kohēzijas 
politikas reģionālie partneri pulcējās pasākumā 
“OPEN DAYS 2014”, lai piedalītos vairāk nekā 100 
darbsemināros un pasākumos un apspriestu daudzos 
jauno ieguldījumu noteikumu aspektus.

12. reģioniem un pilsētām veltītā Eiropas nedēļa – “OPEN 
DAYS”, ikgadējais forums, kuru kopīgi rīko Reģionālās politi-
kas un pilsētpolitikas ģenerāldirektorāts un Reģionu komi-
teja, laikā no 6. līdz 9. oktobrim Briselē pulcēja vairāk nekā 
5 000 cilvēku.

Aptuveni 200 reģionālo partneru un pilsētu pārstāvji ieradās 
Briselē uz četras dienas ilgo pasākumu, kura devīze bija 
“Kopīga izaugsme – pārdomāti ieguldījumi iedzīvotāju inte-
resēs”. Piedalījās arī daudzi akadēmiķi, asociācijas un citas 
ieinteresētās personas. Preses interese par pasākumu bija 
liela – to apmeklēja vairāk nekā 250 žurnālistu.

Pasākumā uzstājās aptuveni 700 runātāju, no kuriem 110 
bija vēlēti politiķi. Tika organizēti vairāk nekā 100 darbsemi-
nāri, kā arī rekordliels skaits papildu pasākumu un sadarbī-
bas tīklu veidošanas sesiju – 47. Tie, kas nevarēja piedalīties 
klātienē, daudzas sesijas varēja vērot tiešsaistē. 

Vietējie pasākumi visā Eiropā

“OPEN DAYS” pasākums kārtējo reizi tika sasaistīts ar aptu-
veni 300 vietējiem pasākumiem ar nosaukumu “Eiropa manā 
reģionā/pilsētā”. 

Šie pasākumi par tēmām, kas saistītas ar ES kohēzijas poli-
tiku, stratēģiju “Eiropa 2020” un pārrobežu sadarbību, sākās 
septembrī un turpinājās līdz novembra beigām, piesaistot 
aptuveni 30 000–40 000 apmeklētāju. 

▶ REĢIONĀLIE PARTNERI 
APMEKLĒ PASĀKUMU  
“OPEN DAYS 2014”

Kritisks brīdis kohēzijas politikā

Šī gada pasākums “OPEN DAYS” notika ES budžeta 2014.–
2020. gadam jaunā plānošanas perioda sākumā, kā arī neilgi 
pirms tam, kad amatā stājās jaunā Komisija, Rumānijas pār-
stāvei Corina Creţu uzņemoties reģionālās politikas komi-
sāres amatu.

Konferences devīze “Kopīga izaugsme – pārdomāti ieguldī-
jumi iedzīvotāju interesēs tika izvēlēts, lai uzsvērtu, cik sva-
rīgi ir, lai vietējās un reģionālās iestādes un saņēmēji efektīvi 
ieviestu Eiropas strukturālos un investīciju fondus (ESIF). 
Tagad strukturētas partnerības un mērķtiecīgi ieguldījumi ir 
vajadzīgie nosacījumi, lai vislabāk izmantotu jauno ES kohē-
zijas politiku, kas vērsta uz rezultātiem un izpildi. 

“OPEN DAYS lieliski parāda dalītās pārvaldības nozīmi Eiropas 
strukturālo un investīciju fondu kontekstā,” saka iepriekšējais 
reģionālās politikas komisārs Johannes Hahn.

“Šī pieeja izveidojusi spēcīgas attiecības ne tikai starp Eiropas 
Komisiju un dalībvalstīm, bet arī – kas ir jo svarīgāk – starp 
valstu, reģionālajām un vietējām iestādēm un ieinteresēta-
jām pusēm. Šī iekļaujošā pieeja un partnerības princips ir 
bijis kohēzijas politikas veiksmes pamatā.”

“Ar dalītās pārvaldības principu un partnerības pieeju kohē-
zijas politika spēj nodrošināt rezultātus, mobilizēt resursus 
un veidot piederības sajūtu. Tieši šo iemeslu dēļ kohēzijas 
politika var dot savu ieguldījumu kopīgo Eiropas mērķu 
sasniegšanā. Reforma ir padarījusi kohēzijas politiku par ins-
trumentu, kas var risināt jebkādus izaicinājumus, ar kuriem 
varam saskarties līdz 2020. gadam un vēlāk.” 

Reģionu komitejas prezidents Michel Lebrun uzsver, ka “tagad 
ir laiks piegādāt rezultātus, un šis “OPEN DAYS” pasākums 
būs tieši par to: pievienotās vērtības par ES naudu piegādā-
šana mūsu reģionu un pilsētu līmenī. (…) “Kopīga izaugsme 
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OPEN DAYS   
FAKTI  

 

– pārdomāti ieguldījumi iedzīvotāju interesēs” ir tas, kas tagad 
jāņem vērā – neaizmirsīsim to – atbildīgajiem par vairumu 
programmu, kuru īstenošana tagad tiks uzsākta 2014.–2020. 
gada periodam.”

“OPEN DAYS” darbsemināru un semināru klāsts nodrošināja 
nenovērtējamu platformu diskusijai un informācijas apmaiņai 
par jaunajiem darba veidiem ar reformēto politiku. Tā kā īste-
nošanai tiek gatavotas apmēram 500 ESIF finansētas ES prog-
rammas, valsts pārvaldes iestādēm visos valdības līmeņos 
jāstrādā kā nekad kopā, lai nodrošinātu to efektīvu vadību.

Augsta līmeņa lekcijas

Konference tika atklāta ar vairākām galvenajām runām, kurās 
tika uzsvērti jaunākie konstatējumi par reģionālās un pilsēt-
vides attīstību no Komisijas Sestā kohēzijas ziņojuma.

ESAO ģenerālsekretārs José Angel Gurría prezentēja jaunākos 
ESAO pētījumus pārskatos Regional Outlook 2014 (Reģionu 
perspektīvas 2014) un Regional Well-being (Reģionu labklājība), 
kuri abi tika publiskoti pasākumā. Šie pārskati sniedz vērtīgu 
informācijas apkopojumu par krīzes ietekmi uz reģioniem, 
reģionu un vietējā līmeņa finansēm un valdību reformām.

Tāpat tika publiskots arī Luc van den Brande ziņojums komi-
sāram Hahn par daudzlīmeņu pārvaldības un partnerības 
principa piemērošanu ESIF plānošanas periodā 2014.–2020. 
gadā (skatiet rakstu 27. lpp.) un Eurostat reģionālās gadagrā-
matas 2014. gada izdevums.

Atklāšanas sesijai sekoja Reģionu komitejas Teritoriālās kohē-
zijas komisijas (COTER) un Eiropas Parlamenta Reģionālās 
attīstības komitejas (REGI) kopīga sanāksme, kurā apsprieda 
tēmu “Pilsētu un reģionu atgriešana atpakaļ uz izaugsmes 
un konverģences ceļa – kā vislabāk izmantot jaunos kohēzi-
jas politikas instrumentus”.

Abu komiteju locekļi Eiropas vietējo un reģionālo iestāžu 
pārstāvju klātbūtnē analizēja 2014.–2020. gada kohēzijas 
politikas kopuma apguvi. Sesijā uzmanība tika pievērsta jau-
najiem instrumentiem, piemēram, integrētiem teritoriālajiem 

▶  5 673  
dalībnieki

▶ 192  
reģionālie partneri 
un pilsētas

▶ĀZIJA

▶ĀFRIKA

▶DIENVIDAMERIK

▶ZIEMEĻAMERIKA

▶OKEĀNIJA

▶ 26  
reģionālās partnerības

▶ 107  
darbsemināri

▶ 700+  
lektoru

▶ 47  
papildu pasākumi  
un sadarbības tīklu 
veidošanas sesijas

▶    28  
pasākuma 
vietas 

4 922
DALĪBNIEKI NO ES

751
DALĪBNIEKS  
NO VALSTĪM  

ĀRPUS ES

▼
NO KURIENES IR DELEGĀTI  

NO VALSTĪM ĀRPUS ES?

18 743km
VISTĀLĀK CEĻOJUŠAIS DELEGĀTS 

(Jaunzēlande ▶ Beļģija)

▼
ES DELEGĀTI SALĪDZINĀJUMĀ AR  

DELEGĀTIEM NO VALSTĪM ĀRPUS ES
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ieguldījumiem un sabiedrības virzītai vietējai attīstībai reģio-
nos, kā arī tam, kā pilsētas un reģioni var vislabāk izmantot 
pieejamos instrumentus. 

Diskusijas galvenā uzmanība bija vērsta uz jautājumu par to, 
kā nodrošināt, lai vietējām un reģionālajām iestādēm būtu 
nepieciešamās spējas strādāt ar jaunajiem ESIF, kā arī tas, 
kā šajās jomās var tikt atbalstīti atbalsta saņēmēji.

Labas atsauksmes

Dalībnieku skaits apliecināja, ka pasākums “OPEN DAYS” ir 
īstā vieta tiem, kas iesaistīti reģionālajā politikā.

Saskaņā ar atsauksmēm, kas tika sniegtas aptaujā pēc 
pasākuma, dalībnieki novērtē iespēju dalīties ar padziļinātu 
informāciju papildus tai, kas pieejama Eiropas Komisijas 
tīmekļa vietnēs. 

Ar dalībniekiem no visas pasaules valstīm “OPEN DAYS” atkal 
pierādīja, kādas priekšrocības ir būt daļai no aktīvās reģio-
nālās politikas kopienas.

MEISTARKLASĒ 
RODAS  
IDEJAS PAR 
PĒTNIECĪBU 
NĀKOTNĒ

Jau otro gadu pēc kārtas uz OPEN DAYS bija uzaici-
nāta akadēmiķu grupa, kas piedalījās meistarklasē 
un apsprieda un izstrādāja idejas par kohēzijas poli-
tiku nākotnē. Viņu secinājumi sniedz idejas rosinošu 
ieguldījumu diskusijā par pētījumu virzienu šajā jomā.

Meistarklase ir kopīga Reģionālās politikas un pilsētvides poli-
tikas ģenerāldirektorāta, Reģionu komitejas un Reģionālās 
pētniecības apvienības iniciatīva, tā ir atvērta doktorantūras 
studentiem un jaunajiem pētniekiem reģionālās politikas un 
pilsētvides politikas jomā. Tās lekciju un moduļu programmu 
vada augstas reputācijas akadēmiķi reģionālās politikas un 
pilsētvides politikas jomā, kā arī eksperti no ES institūcijām. 

▶ Meistarklasē doktorantūras studenti  
un jaunie pētnieki apsprieda nākotnes 
kohēzijas politiku un noteica jomas, 
kurās vajadzīga turpmāka izpēte.
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Šogad dalībai meistarklasē bija izvēlēti 29 dalībnieki no 
15 ES dalībvalstu universitātēm un trim valstīm ārpus ES.

Meistarklases programmā galvenā uzmanība tika pievērsta 
trim tēmām:

 ▶  ES kohēzijas politikas reforma un tās ietekme uz reģionālo 
un pilsētu attīstību ES.
 ▶  Administratīvo spēju un partnerību veicināšana vietējā 
līmenī.
 ▶  Eiropas teritoriālās sadarbības izaicinājumi.

Tika organizēta Pasaules kafejnīcas sesija par ES kohēzijas 
politikas turpmāko darbību. 

Reformas, pārvaldība un vadība

Sesijās, kuras vadīja Komisijas un Reģionu komitejas pārstāvji 
un akadēmiķi, dalībnieki tika sadalīti grupās, kas pievērsās 
dažādajām meistarklases tēmām. 

Grupa, kas pievērsās ES kohēzijas politikas reformām, pār-
valdībai un vadībai, uzsvēra, ka vajadzīga starpdisciplinārāka 
pieeja pārvaldībai un vietējai attīstībai. Viņi runāja par vaja-
dzību pēc labākām partnerībām un daudzlīmeņu pārvaldī-
bas, kas labāk spētu pārstāvēt vietējās vajadzības. 

Grupa noformulēja piecus punktus, pēc kuriem vadīties turp-
mākajā pētniecībā: 

 ▶  Kohēzijas politikas leģitimitātes stiprināšana, efektīvi iesais-
tot reģionālā un vietējā līmeņa ieinteresētās puses. Izpētei 
jāpievēršas efektīvas augšupējas iesaistīšanās būtībai. 
 ▶  Jaunu konceptuālu pieeju izstrāde, kas ņem vērā asimetri-
jas starp Eiropas reģioniem. Pētniecībā ir jāskatās tālāk par 
statiskām struktūrām un jākoncentrējas uz dinamiku poli-
tikas veidošanas un īstenošanas procesā. 
 ▶  Jāizvērtē makroekonomisko nosacījumu īstermiņa un ilg-
termiņa ietekmi uz grūtībās esošajiem reģioniem. Pētniecībā 
jāmeklē neproduktīvas sekas reģionālā līmenī.
 ▶  Politikas loģiskā pamata pārnešana no ekonomikas izaug-
smes uz reģionālo attīstību. Pētniecībai jākoncentrējas uz 
sociālo pakalpojumu sniegšanu, infrastruktūras un valsts 
iestāžu modernizēšanu utt., lai pretotos ekonomiskajai stag-
nācijai, nevis īstermiņa darbavietu radīšanas iniciatīvām. 
 ▶  Izpētīt integrētas finansēšanas efektivitāti un novērtēt, vai 
tematiska koncentrācija sasniedz labākus rezultātus nekā 
iepriekšējā iniciatīvu plašā daudzveidība.

Spēju veidošana

Otrā grupa pievērsās administratīvo spēju veidošanai un 
apsprieda labas pārvaldības svarīgumu. Šie pētnieki konsta-
tēja, ka administratīvās spējas kļuvušas par jebkuras Eiropas 
vai valsts politikas īstenošanas pamatnosacījumu – bet 
izpēte var labāk palīdzēt saprast administratīvo spēju dažā-
dās sastāvdaļas. 

Grupa ierosināja labas pārvaldības jēdziena turpmāku kon-
ceptualizāciju un skaidrošanu. Viņi uzsvēra, ka trūkst rādītāju 
un metodoloģijas attīstības politiku ietekmes mērīšanai. 

Dalībnieki piedāvāja pievērst lielāku uzmanību politiskās 
iejaukšanās mazināšanai valsts pārvaldes iestādēs. Tika iero-
sināts veikt vairāk pētījumu par politiskās vadības un pilso-
niskās sabiedrības lomu spējīgu, konkurētspējīgu un elastīgu 
valsts pārvaldes iestāžu izveides nodrošināšanā.

Teritoriālā sadarbība

Trešā grupa apsprieda teritoriālās sadarbības jautājumus. 
Diskusijas centrā bija pārrobežu sadarbības process, jo tajā 
apgūst vairāk nekā 70 % no ES teritoriālās sadarbības fondiem 
un tajā iesaistīti, iespējams, vairāk nekā 90 % no akadēmiskās 
izpētes par teritoriālo sadarbību. 

Grupa cita starpā noteica šādas teritoriālās sadarbības prob-
lēmas, kam jāpievērš uzmanība turpmākajā izpētē: 

 ▶  Pārrobežu pārvaldība. 
 ▶  Spēju veidošana teritoriālās sadarbības programmās. 
 ▶  Kā mērīt teritoriālās sadarbības panākumus/neveiksmes.
 ▶  Atšķirīgu robežu realitāšu tipoloģijas definēšana, lai iero-
sinātu izmaiņas programmās. 
 ▶  Saskaņotas metodoloģijas datu apkopošanai definēšana.

Visbeidzot grupa ierosināja, ka turpmākiem pētījumiem jābūt 
ne tikai par praktiskiem jautājumiem, bet jāņem vērā arī 
akadēmiskais aspekts, tādējādi tiecoties pastiprināt saiknes 
ar teoriju.

▶UZZINIET VAIRĀK  
www.opendays.eu
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▶ TERITORIĀLĀ SADARBĪBA 
SASKAŅĀ AR REFORMĒTO 
KOHĒZIJAS POLITIKU  

 KAS PERIODĀ NO 2014. GADA LĪDZ 2020. GADAM  
PAREDZĒTS INICIATĪVAI “INTERREG”?

“Interreg” iniciatīva tika izvei-
dota 1990. gadā kā Kopienas 

iniciatīva ar 1 miljardu EUR budžetu un attiecās tikai uz 
pārrobežu sadarbību, bet 2000. gadā iniciatīva tika 
attīstīta kā formāls Eiropas kohēzijas politikas “mērķis”. 
Gadu gaitā iniciatīva kļuvusi par nobriedušu instru-
mentu, kas atbalsta partneru pārrobežu sadarbību: 
starp reģioniem, kas atrodas pie ES iekšējām un ārējām 
robežām, reģioniem, ka atrodas starpvalstu teritorijās 
un reģioniem visās 28 dalībvalstīs, kas vēlas mācīties 
viens no otra, lai veicinātu gudru un ilgtspējīgu izaugsmi.

Pašlaik mēs uzsākam piekto “Interreg” plānošanas periodu, 
bet 2015. gadā svinēsim tās 25. gadadienu. Tagad “Interreg” 

iniciatīvā vairāk nekā 10 miljardi EUR tiks ieguldīti sadarbībā 
starp reģioniem un teritoriālajiem, sociālajiem un ekonomis-
kajiem partneriem vairāk nekā 100 sadarbības programmās. 
Iniciatīva radījusi daudzas pārmaiņas – tā ir palīdzējusi dzie-
dēt vecas brūces un mainīt domāšanu, tā ir ieguldījusi saik-
nes veidošanā starp robežām un kultūrām, tā ir uzsvērusi, 
cik svarīgi ir kopā meklēt kopīgus līdzekļus, un radījusi patiesu 
piederības un solidaritātes sajūtu daudzos reģionos.

Arī “Interreg” programmām jādod ieguldījums kohēzijas 
politikas reformā jaunajam 2014.–2020. gada periodam. 
Stratēģiskāka pieeja, labāki un skaidrāki rezultāti, lielāka 
koncentrēšanās, lai panāktu lielāku ietekmi – tie visi ir jauni 
izaicinājumi visiem gan iesaistītajiem programmās, gan pro-
jektu partneriem. 

▶ INTERREG I
1990–1993

▶ INTERREG II
1994–1999

▶ INTERREG III
2000–2006

▶ INTERREG IV
2007–2013

▶  INTERREG V
2014–2020

JURIDISKAIS 
STATUSS

KOPIENAS  
INICIATĪVA

IEKĻAUTA STRUKTŪRFONDU  
REGULĀ

SAVS  
REGULĒJUMS

ATBALSTS 
DALĪBVALSTĪM
(IEKŠĒJĀS ROBEŽAS) 11

11  
— tad —

15

15  
— tad —

25

27 
— tad —

28 28
SAISTĪBU  
BUDŽETS  
(PAŠREIZĒJĀS CENĀS)

ECU
1,1 miljards 

ECU
3,8 miljardi 

EUR
5,8 miljardi 

EUR
8,7 miljardi 

EUR
10,1 miljards 

 
“INTERREG”  
EVOLŪCIJA 
1990–2020
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Kāpēc jāsadarbojas?

Saskaņā ar Līguma par Eiropas Savienības darbību 174. pantu 
Eiropas Reģionālās attīstības fonds (ERAF) sniedz ieguldījumu 
ar mērķi mazināt būtiskas dažādu ES reģionu attīstības 
līmeņa atšķirības un vismazāk attīstīto reģionu atpalicību, jo 
īpaši reģionos, kur attīstība atpaliek: lauku apvidos, apvidos, 
kurus skar rūpniecības restrukturizācija, reģionos, kuros ir 
būtiska vai pastāvīga ekonomiska vai demogrāfiska atpali-
cība, salās, pārrobežu un kalnu reģionos. Tādēļ līdztekus 
atbalstam ieguldījumiem izaugsmei un nodarbinātībai (2014.–
2020. gada kohēzijas politikas pirmais mērķis) saskaņā ar 
Eiropas teritoriālās sadarbības mērķi (2014.–2020. gada 
kohēzijas politikas otrais mērķis) ERAF arī finansē pārrobežu, 
starptautiskās un starpreģionu programmas, lai atbalstītu ES 
teritorijas harmonisku attīstību (1). 

Viena trešdaļa ES iedzīvotāju dzīvo pierobežas teritorijās pie 
38 iekšējām robežām, kuras joprojām nereti ietekmē ģeo-
grāfiskas, lingvistiskas, administratīvas un juridiskas barje-
ras. Dažās pierobežas teritorijās “Interreg” programmām 
joprojām jāpalīdz dziedēt vēstures rētas un padarīt nesenos 
ienaidniekus par kaimiņiem, kā arī sekmēt ilgstošu uzticību. 
Integrētākas sadarbības pakāpes veicina harmonisku terito-
riālo attīstību, izveidojot dzīves un darba apstākļus, kas 
palīdz saglabāt cilvēkkapitālu un zināšanas pierobežas zonās 
un piesaistīt inovatīvus uzņēmumus. Sadarbība var veicināt 
kopīgu nepietiekami izmantota potenciāla efektīvāku izman-
tošanu, lai uzlabotu ekonomikas attīstību nereti nomaļos 
reģionos. Tā arī palīdz veidot kopīgas teritorijas kopīgu pār-
valdību, tādējādi atzīstot tādu dabas elementu kā ūdens un 
gaiss bezrobežu raksturu.

Sadarbība lielākās reģionālās teritorijās papildina reģionālo 
attīstību ar svarīgu papildu Eiropas dimensiju: lieli funkcionālie 
reģioni ir jāanalizē kopā Eiropas līmenī, lai varētu vienoties par 
prioritātēm un stratēģiskajiem risinājumiem un attiecīgi rīko-
ties. Visbeidzot, sadarbība ļauj veidot tīklus visās 28 ES dalīb-
valstīs, lai izstrādātu labās prakses un veicinātu pieredzes 
apmaiņu ar veiksmīgajiem reģioniem. Mācīšanās vienam no 
otra ir patiess ieguvums, kas kopīgs Eiropas reģioniem.

(1)  Eiropas teritoriālās sadarbības regula Eiropas Parlamenta un Padomes 2013. 
gada 17. decembra Regula (ES) Nr. 1299/2013 par īpašiem noteikumiem par 
atbalstu no Eiropas Reģionālās attīstības fonda saistībā ar mērķi “Eiropas 
teritoriālā sadarbība”, OV L 347, 20.12.2013., 259. lpp.

INTERREG 2014–2020  

1  
NO

2
KOHĒZIJAS 
POLITIKAS 
MĒRĶIEM 

10,1
€ MILJARDS NO 

351,8
€ MILJARDIEM  

KOHĒZIJAS POLITIKAI 
(2013. GADA CENAS)

2,8 % 
NO KOPĒJĀ KOHĒZIJAS 

POLITIKAS BUDŽETA

107
SADARBĪBAS 

PROGRAMMAS

▶ PĀRROBEŽU 
INTERREG VA

▶ TRANSNACIONĀLĀ
INTERREG VB

▶ STARPREĢIONU
INTERREG VC

60
SADARBĪBAS 
PROGRAMMAS
IEKŠĒJĀS ROBEŽAS

6,6 
  € MILJARDI 15

SADARBĪBAS 
PROGRAMMAS

2,1
€ MILJARDS

4 SADARBĪBAS 
PROGRAMMAS

— INTERREG EUROPE
— INTERACT
— URBACT
— ESPON

▶ 0,5 
€ MILJARDI

12
INTERREG PPI 
PIRSMPIEVIENOŠANĀS 
INSTRUMENTS

242* 
 € MILJONI

16
INTERREG EKI 
EIROPAS  
KAIMIŅATTIECĪBU 
INSTRUMENTS

634* 
  € MILJONI

* ERAF ieguldījums 
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▶BEĻĢIJA/FRANCIJA 
Pārrobežu veselības 
aprūpe 

Vairāk nekā 20 gadu šīs “Interreg” 
programmas atbalstītās sadarbī-
bas shēmas mērķis ir bijis uzlabot 
piekļuvi veselības aprūpei tiem 
cilvēkiem, kas dzīvo Francijas un 
Beļģijas pierobežas teritorijā, stip-
rinot medicīnas un veselības aprū-
pes pakalpojumu iespējas abās 
valstīs un apvienojot aprīkojumu.

Saskaņā ar pamatnolīgumu, kuru Francija un Beļģija saskaņoja 2002. 
gadā un kas stājās spēkā 2011. gadā, tika izveidoti “veselības reģioni”, 
kas dod tur dzīvojošiem pacientiem iespēju saņemt aprūpi abās 
Francijas un Beļģijas robežas pusēs bez administratīviem vai finan-
siāliem šķēršļiem. Aplēsts, ka 2013. gadā vairāk nekā 15 000 pacientu 
šķērsoja robežu, lai saņemtu aprūpi, apmēram 6 000 pacientu ar 
invaliditāti uzturējās Beļģijas veselības aprūpes iestādēs un tika veik-
tas 500 pārrobežu neatliekamās medicīniskās palīdzības iejaukšanās 
ar mobilo neatliekamās palīdzības un intensīvās aprūpes iestāžu 
pakalpojumu starpniecību abās robežas pusēs. Pašlaik ratifikācijas 
procesā atrodas divi citi līgumi, kas attiecas uz neatliekamo medicī-
nisko palīdzību un pakalpojumiem invalīdiem.

Paredzams, ka jaunā “Interreg” programma risinās noteiktas vaja-
dzības un problēmas:

 ▶  veselības aprūpes apdrošināšanas sabiedrību veiktā pacientu IT 
vadība;
 ▶pamatnolīgums par otrā pusē robežai mirušo pacientu mirstīgo 
atlieku repatriāciju;
 ▶sadarbības veicināšana vecāka gadagājuma un aprūpējamo cil-
vēku vajadzību pārvaldībai;
 ▶pārrobežu projekti veicināšanai, profilaksei un pacientu izglītošanai;
 ▶projektu rezultātu komunikācijas uzlabošana. 

▶BEĻĢIJA/FRANCIJA/ĪRIJA/APVIENOTĀ KARALISTE 
InTraDE – Intelektiska transporta sistēma 
dinamiskai videi (Intelligent Transportation 
for Dynamic Environment) 
 
Projekts “InTraDE”, ko finansē no “Ziemeļrietumeiropas 
Interreg IV B” programmas, uzlabo transporta savienojumus 
reģionā, veicinot intelektiskus un ilgtspējīgus transporta 
un IKT risinājumus.
 
Projektā tiek izstrādāta jauna intelektisko autonomo transportlī-
dzekļu koncepcija, kas ļaus apstrādāt un maršrutēt kravas trans-
portu Ziemeļrietumeiropas reģionālo ostu ierobežotajās teritorijās; 
šī koncepcija tiek testēta Radikatelas (Francija), Dublinas (Īrija) un 
Ostendes (Beļģija) ostās. 

Socioekonomisks ietekmes pētījums apliecinājis, ka transportlī-
dzeklim ir priekšrocības salīdzinājumā ar esošajām ostu konteineru 
maršrutēšanas sistēmām un ka tas optimizējis procesu un telpu, 
kas vajadzīga konteineru iekraušanai un izkraušanai, un ka tas ir 
pielāgots esošajai infrastruktūrai. 

Projektā ir iegūts ievērojams zināšanu kapitāls, kas tiks iekļauts divu 
gadu starptautiskajā maģistra programmā robotikā un transportā, 
kas tiks mācīta angļu valodā un kuru kopā īstenos “Polytech-Lille” 
un “École Centrale de Lille” skolas. Programma apvieno praktisku 
lietojumu, izmantojot testa stendus, piemēram, holonomiskus robo-
tus, robotu manipulatorus un intelektiskus autonomos transportlī-
dzekļus, kas abām mācību iestādēm piešķirti eksperimentiem un 
tālākai attīstībai.

▶UZZINIET VAIRĀK  
http://www.intrade-nwe.eu/

APLĒSTS,  
KA 2013. GADĀ  
VAIRĀK NEKĀ 

15 000  
PACIENTU

ŠĶĒRSOJA  
ROBEŽU, LAI  

SAŅEMTU APRŪPI.

SADARBĪBA LABĀKAJĀ IZPAUSMĒ!

18

▶TERITORIĀLĀ SADARBĪBA 

http://ec.europa.eu/regional_policy/en/projects/regiostars/
http://www.intrade-nwe.eu/


“Interreg” saskaņā ar reformēto 
kohēzijas politiku

Kohēzijas politika 2014.–2020. gada periodam ir tikusi ievēro-
jami reformēta, lai nodrošinātu lielāku ietekmi. Ņemot vērā 
vispārējo mērķi palīdzēt sasniegt stratēģijas “Eiropa 2020” gud-
ras, ilgtspējīgas un iekļaujošas izaugsmes mērķus, ieguldījumi 
jāveic stratēģiskākā un integrētākā veidā. Tādēļ ERAF ieguldī-
jumi tiks koncentrēti uz četrām galvenajām prioritātēm: inovā-
cija un pētniecība, digitālā programma, atbalsts mazajiem un 
vidējiem uzņēmumiem (MVU) un ekonomika ar zemu oglekļa 
dioksīda emisiju līmeni. “Interreg” programmas tieši veicinās 
šos koncentrēšanas centienus, saglabājot savu īpašo fokusu 
uz pārrobežu institucionālās sadarbības uzlabošanu.

Lai nodrošinātu pieejamā ES finansējuma maksimālu ietekmi, 
reformētā kohēzijas politika vēl vairāk koncentrējas uz mēr-
ķiem un rezultātiem, nosakot skaidrus, caurskatāmus un izmē-
rāmus mērķus un liekot uzsvaru uz novērtēšanu. Arī “Interreg” 
programmām jābūt stratēģiskākām un labāk un skaidrāk 
jānosaka rezultāti.

Tāpat šajā jaunajā periodā ir mērķis stiprināt sadarbību starp 
dažādajiem finansējuma instrumentiem, programmām un 
sadarbības mehānismiem, piemēram, makroreģionālajām 
stratēģijām. Jaunajās “Interreg” programmās tiks prasīts 
pastiprināt to saiknes ar valsts un reģionālajām program-
mām un nodrošināt lielāku saskaņotību ar jaunizveidotajiem 
makroreģioniem.

Visbeidzot, reformētā kohēzijas politika arī pievēršas vien-
kāršošanai, nosakot vienotu noteikumu kopumu visiem 
Eiropas strukturālajiem un investīciju fondiem, kā arī vien-
kāršākus grāmatvedības noteikumus, skaidrākus atbilstības 
noteikumus un mērķtiecīgākas pārskatu sniegšanas prasī-
bas. Cerams, ka “Interreg” programmas pilnībā izmantos šīs 
vienkāršošanas iespējas, lai mazinātu administratīvo slogu 
atbalsta saņēmējiem.

▶UZZINIET VAIRĀK  
http://ec.europa.eu/regional_policy/cooperate/
cooperation/index_en.cfm

INTERREG SALĪDZINĀJUMĀ AR KONKRĒTĀM  
VALSTĪM PAREDZĒTĀM PROGRAMMĀM

KONKRĒTAI VALSTIJ 
KOHĒZIJAS POLITIKA – IEGULDĪJUMI  

IZAUGSMES UN DARBAVIETU RADĪŠANAS 
MĒRĶA SASNIEGŠANAI

INTERREG 
KOHĒZIJAS POLITIKA – EIROPAS TERITORIĀLĀS 

SADARBĪBAS MĒRĶIS

▶  TĀDAS PAŠAS UZ REZULTĀTIEM  
VĒRSTAS PRASĪBAS

IZPILDES SISTĒMA ...BET NAV IZPILDES  
REZERVES

 TEMATISKA 
KONCENTRĒŠANA

... BET KONKRĒTI NOTEIKUMI 
 (80 % NO NETEHNISKĀS PALĪDZĪBAS 
BUDŽETA JĀKONCENTRĒJAS UZ MAKSIMĀLI 
4 TEMATISKAJIEM MĒRĶIEM)

▶11 TEMATISKIE  
MĒRĶI

…PLUS VAIRĀKAS KONKRĒTAS 
IEGULDĪJUMU PRIORITĀTES 
KURU SKAITĀ DIALOGS STARP  
INSTITŪCIJĀM UN PILSOŅIEM 
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KOMISIJAS JAUNAIS 
“NORTHERN IRELAND  
IN EUROPE” ZIŅOJUMS 
2014. gada 3. novembrī Briselē publiskotais ziņojums iezīmē svarīgu pag-
rieziena punktu attiecībās, kas padziļinājušās kopš 2007. gada tā laika 
Komisijas prezidenta Jose Manuel Barroso lēmuma institūcijā izveidot 
Ziemeļīrijas darba grupu (ZDG). Reģionu ziņojuma publiskošanā pārstā-
vēja Ziemeļīrijas Civildienesta vadītājs Malcolm McKibbin, kurš izteicās, 
ka jaunais ziņojums “apstiprina tās Ziemeļīrijas iesaistīšanās Eiropā pār-
maiņas, kuru veicināšanas nolūkā tika izveidota darba grupa.” Raugoties 
nākotne, viņš piebilda: “(…)mēs vēlamies turpināt stiprināt mūsu iesais-
tīšanos Eiropā ar ambiciozākiem mērķiem attiecībā uz fondu apguvi, ar 
lielāku noteiktību likt sadzirdēt mūsu balsi Eiropas politikas izstrādē un 
panākt, ka mūsu reģions tiek uztverts kā viens no partneriem visā ES.” 
Ziemeļīrijas darba grupas izcelsme meklējama līgumā par varas dalīša-
nas nosacījumu atjaunošanu Ziemeļīrijā, kas tika noslēgts Ziemeļīrijā 
2007. gada maijā un kurā iesaistītas divas lielākās politiskās partijas – 
Demokrātiskā unionistu partija (DUP) un Republikāņu partija (Sinn Fein). 
Komisijas prezidents Barroso piedāvāja izveidot Komisijā darba grupu, 
kas izvērtētu iespējas, kā Ziemeļīrija varētu gūt lielāku labumu no ES 
politikas un aktīvāk iesaistīties ES politikas procesā, lai vairotu reģiona 
labklājību. ZDG bijusi ļoti elastīga, un sākotnējā grupa no 10 Komisijas 
dienestiem pakāpeniski pieaugusi līdz 18. Pēdējais ziņojums ir balstīts 
uz Ziemeļīrijas Asamblejai 2014. gadā sniegto ziņojumu par ZDG septiņu 
gadu darbības rezultātiem.

▶UZZINIET VAIRĀK  
http://ec.europa.eu/regional_policy/activity/ireland/report2014.pdf

PIEREDZES 
APMAIŅA  
PAR FINANŠU 
INSTRUMENTIEM
Šī gada “Open Days” pasākumā notika paneļse-
sija, kurā tika atrādīts darbs pie “FIN-EN” (“Dalī-
šanās ar finanšu inženierijas metodoloģijām”) 
projekta – iniciatīvas, ko īsteno 13 institūcijas, 
kas katra pārstāv dažādus ES reģionus. Šis uni-
kālais projekts, ko līdzfinansē ERAF ar “Interreg 
IV C” sadarbības programmas palīdzību, ir vei-
cinājis starpreģionālu pieredzes apmaiņu par 
finanšu instrumentiem, un tajā analizētas to 
īstenošanas spēcīgās un vājās puses. 

Projektam noslēdzoties 2014. gada decembrī, ir 
laiks izvērtēt projekta rezultātus un paraudzīties 
uz finanšu instrumentu izmantošanu jaunajā 
plānošanas periodā. Projekta kopsavilkumā 
noteiktas sešas jomas, kas dod iespējas turp-
mākai rīcībai: spēju veidošana, nepārtrauktība, 
elastīgums, samērotība, laiks un sertificēšana. 

▶UZZINIET VAIRĀK 
“FIN-EN” projekta vadlīnijas un kopsavilkums: 
http://www.fin-en.eu/index.php/fin/
guidelines/
Skatiet arī “FIN-EN” projekta profilu  
“Panorama” 47. numurā.
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▶ JAUNUMI  
 [ĪSUMĀ]

▶JAUNUMI 

http://ec.europa.eu/regional_policy/activity/ireland/report2014.pdf
http://www.fin-en.eu/index.php/fin/guidelines/
http://www.fin-en.eu/index.php/fin/guidelines/


1.   ADELA NISTORA, Portugāle: Projekts: Pontadelgada piestātne, Sanmigela,  
Azoru salas, Portugāle. ES fonds: ERAF

2.  IEVA VĪKSNE, Latvija: Projekts: Jauns vilciens Rīgā, kas aizved pasažierus  
no viena krasta līdz otram. ES fonds: ERAF

3.  KRISTINA GRIGUOLĖ, Lietuva: Projekts: Lietuvas ģeoloģiskais apsekojums.  
ES fonds: ERAF

1

2

3

▶  22. un 23. lpp. redzamais plakāts A1 formātā pēc pieprasījuma 
ir pieejams, rakstot uz: regio-panorama@ec.europa.eu

▶  1 002 
konkursa attēli no 

▶  3  
uzvarētāji 

▶  27 
valstīm 

▶ 14 268  
balsis ▶  106 474  

unikālie apmeklētāji  
sociālo plašsaziņas  
līdzekļu lietotnē

EUROPE IN MY 
REGION FOTOATTĒLU 
KONKURSS 

ES fondi palīdz risināt plašu problēmu loku visā Eiropā – 
no transporta savienojumiem un atbalsta mazajiem un 
vidējiem uzņēmumiem līdz ieguldījumiem tīrākā vidē, 
jaunu produktu izstrādē un izglītības un prasmju uzlabo-
šanā. Ikgadējā fotoattēlu konkursa “Eiropa manā reģionā” 
mērķis ir izcelt ar ES finansējuma atbalstu visā Eiropā 
veiktajos projektos ieguldīto izcilo darbu un izpētīt, kāda 
ir šo projektu nozīme vietējās kopienās. 

2014. gada konkurss norisinājās vasarā, un tāpat kā iepriekš tas 
notika sociālajos plašsaziņas līdzekļos. Iesniegtie fotoattēli tika 
augšupielādēti tiešsaistes platformā, pēc tam par tiem notika 
publiska balsošana. Kopumā bija vairāk nekā 100 000 unikālo 
apmeklējumu “Facebook” lietotnē, tika iesniegti vairāk nekā 1 000 
atbilstošu fotoattēlu un tika nodots vairāk nekā 14 000 balsu.

Neatkarīga žūrija, ko veidoja fotogrāfijas un sociālo plašsaziņas 
līdzekļu profesionāļi, izvēlējās trīs uzvarētājus no 100 fotoattē-
liem, kas bija saņēmuši visvairāk balsu, un 50 fotoattēliem, kas 
tika atlasīti ārpus konkursa. Konkursa uzvarētāji bija Adela Nistora 
no Portugāles, Kristina Griguolė no Lietuvas un Ieva Vīksne no 
Latvijas balvā saņēma fotokameru aprīkojumu 1 000 EUR vērtībā 
un ceļojumu divām personām uz Briseli. Uzvarētājas saņēma savas 
balvas komisāra Hahn ceremonijā pasākuma “Open Days – 
Eiropas pilsētu un reģionu nedēļa” laikā Briselē oktobrī un pastās-
tīja savus stāstus par laimējušajiem fotoattēliem. 
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 APMACIBAS  
ES DALIBVALSTU 
EKSPERTI PAR 
JAUNAJIEM 
NOTEIKUMIEM

Kā daļu no sagatavošanās jaunajam plānošanas periodam 
un lai atbalstītu ES dalībvalstis jauno regulatīvo noteikumu 
interpretēšanā un piemērošanā, Eiropas Komisija piedāvā 
dažādas apmācības vadošajām, sertifikācijas un revīzijas ies-
tādēm, kas darbojas ar Eiropas strukturālajiem fondiem (t. i., 
Eiropas Reģionālās attīstības fondu (ERAF), Eiropas Sociālo 
fondu (ESF) un Kohēzijas fondu). 

▶  SPĒJU VEIDOŠANA
 ADMINISTRATĪVO SPĒJU STIPRINĀŠANA  
EIROPAS STRUKTURĀLO UN IEGULDĪJUMU  
FONDU VADĪBAI

Jauno noteikumu ieviešana kohēzijas politikā 2014.–
2020. gada periodā ir pievērsusi uzmanību dalībvalstu 
spējām pilnība pielāgoties jaunajām prasībām par Eiro-
pas strukturālo un investīciju (ESI) fondu izmantošanu. 
Tam ir tieša ietekme uz dalībvalstu spēju pienācīgi īste-
not savas ieguldījumu programmas un sasniegt labākos 
iespējamos rezultātus. Ņemot to vērā, Eiropas Komisija 
ir ieviesusi vairākas iniciatīvas, lai palīdzētu ES dalīb-
valstīm veicināt administratīvās spējas un risināt īste-
nošanas vājās vietas, kur tas vajadzīgs. 

Apmācības koncentrējas uz galvenajiem jaunajiem ES kohēzijas 
politikas tiesiskā regulējuma elementiem 2014.–2020. gada 
periodam un ir organizētas divos moduļos: viens veltīts plāno-
šanai un īstenošanai, bet otrs apskata finansiālo vadību un kon-
troles jautājumus. Apmācības izstrādātas, apzinoties, ka 
dalībniekiem jau ir daudz zināšanu. Tādēļ apmācību programma 
vērsta uz pieredzes apmaiņu starp dalībniekiem un mijiedarbību 
starp dalībniekiem un Eiropas Komisijas amatpersonām. 

Apmācības notiks 2014. gadā un 2015. gada sākumā; pare-
dzams, ka piedalīsies vairāk nekā 500 ekspertu no visām ES 
dalībvalstīm. 

▶UZZINIET VAIRĀK 
Visi mācību materiāli, tostarp prezentācijas un aplādes,  
ir pieejami Reģionālās politikas un pilsētpolitikas  
ĢD tīmekļa vietnē:  
http://ec.europa.eu/regional_policy/what/ 
future/experts_training_en.cfm

Savstarpējā mācīšanās  
ir viens no labākajiem  
veidiem, kā attīstīt pareizās 
prasmes un kompetenci.  
▶ DANUTA JABŁOŃSKA
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▶ESI FONDI 

http://ec.europa.eu/regional_policy/what/future/experts_training_en.cfm
http://ec.europa.eu/regional_policy/what/future/experts_training_en.cfm


Atsauksmes par apmācībām liecina, ka dalībvalstu eksperti 
ir priecīgi sastapt savus kolēģus no citām valstīm. Tāpat tiek 
novērtēta iespēja personīgi satikt Komisijas amatpersonas. 

“Turpmāk, ja man būs jautājums vai problēma, es varēšu 
paņemt tālruni un piezvanīt referentam Briselē, lai neformāli 
aprunātos. Tas padarīs dzīvi daudz vieglāku,” saka Piotr 
Wolski no Rietumpomožes vojevodistes Maršala biroja Polijā. 
“Tā kā mums ir tiešs kontakts, mēs zinām, kas konkrēti vaja-
dzīgs. Kad es atgriezīšos, iepazīstināšu savu komandu ar to, 
ko esmu iemācījies.”

Gabriela Hilkovicova no Slovākijas valdības biroja Metodo-
loģijas departamenta arī apstiprina apmācību sesiju vērtību. 
“Lai arī mēs jau zinām daudz, šajos procesos ir daudz nianšu 
un sīkumu, kas mums skaidri jāizprot. Personīga saziņa ar 
Komisijas amatpersonām ir ļoti vērtīga, tāpat kā iespēja mācī-
ties no kolēģiem citās valstīs.”

 KONTAKTI  
AR UN MACISANAS  
NO KOLEGIEM  

 JAUNA 
SAVSTARPEJAS 
APMAINAS  
SHEMA REGIONALAS 
POLITIKAS 
EKSPERTIEM

Apmācības ir mēģinājums veicināt ESI fondu vadošo iestāžu 
sagatavošanos 2014.–2020. gada plānošanas periodam, bet 
Reģionālās politikas un pilsētpolitikas ģenerāldirektorāts para-
lēli strādā pie citas iniciatīvas, kuras mērķis ir izveidot shēmu 
sistemātiskākai pieredzes apmaiņai starp ES dalībvalstīm. 

Visā ES apmēram 24 000 darbinieku ir iesaistīti Eiropas 
Reģionālās attīstības fonda un Kohēzijas fonda (KF) īsteno-
šanā. Visiem viņiem kopā ir bagātīgas zināšanas un nenovēr-
tējama zinātība, ar ko var un vajag apmainīties, lai vēl vairāk 
uzlabotu ieguldījumu programmu vadību. Nesenais Reģionālās 
politikas un pilsētpolitikas ģenerāldirektorāta pasūtītais pētī-
jums apliecināja, ka ERAF un KF vadošo iestāžu starpā ir liela 
vajadzība pēc savstarpējās apmaiņas instrumenta.

Reaģēšana uz spēju stiprināšanas  
vajadzībām dalībvalstīs

Tas viss sākās ar vajadzību analīzi (1). 2014. gada sākumā tika 
veikta aptauja un padziļinātas intervijas, jautājot ES dalībval-
stīm par to spēju stiprināšanas vajadzībām saistībā ar Eiropas 
strukturālo fondu un Kohēzijas fonda vadību. Vajadzību ana-
līzes rezultāts bija nepārprotams. Aptuveni puse respondentu 
apstiprināja, ka ir vajadzīga spēju stiprināšana, un gandrīz visi 
respondenti (90 %) uzskatīja, ka jauns ES mēroga instruments, 
kas veicina savstarpējās pieredzes apmaiņu, būtu vērtīgs 
papildinājums esošajiem spēju stiprināšanas pasākumiem 
(piemēram, apmācībām un konsultācijām). 

Turklāt pētījums atklāja, ka noteikta veida institūcijām, proti, 
reģionālajām un sektoru vadošajām iestādēm un starpniekiestā-
dēm, ir īpaša interese par pieredzes un zināšanu apmaiņu, jo tām 
ir mazāka piekļuve profesionālajiem sadarbības tīkliem salīdzi-
nājumā ar revīzijas iestādēm vai koordinējošajām iestādēm.

Personīga saziņa ar Komisijas 
amatpersonām ir ļoti vērtīga, 
tāpat kā iespēja mācīties  
no kolēģiem citās valstīs. 
▶ GABRIELA HILKOVICOVA

(1)  Pilns ziņojums pieejams tīmeklī:  
http://ec.europa.eu/regional_policy/sources/docgener/ 
studies/pdf/cees_en.pdf
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Apmaiņa var notikt mācību braucienu, eksperta norīkošanas 
vai darbsemināru veidā. Tiek pieliktas pūles, lai izveidotu shēmu, 
kas piedāvā ātru palīdzību un pasargā dalībniekus no birokrā-
tiskiem un loģistikas šķēršļiem. Jaunajā savstarpējās apmaiņas 
instrumentā būs iestrādātas kvalitātes nodrošināšanas un 
novērtēšanas procedūras. Tam tiks izmantota vispāratzītā 
TAIEX (Tehniskās palīdzības un informācijas apmaiņas) instru-
menta infrastruktūra un pieredze. Varēs pieteikties visas dalīb-
valstis. Pieprasījumu var iesniegt jebkura institūcija, kas veic 
vadības vai kontroles funkcijas attiecībā uz ERAF vai KF. 

Izmēģinājuma savstarpējās apmaiņas programma tiks uzsākta 
2015. gadā un ilgs divus gadus. Pēc izmēģinājuma posma bei-
gām šīs iniciatīvas rezultāti tiks rūpīgi izvērtēti, lai noteiktu ins-
trumenta nākotni. 

 

Vēl viens interesants fakts, kas tika iegūts analīzē, bija tāds, 
ka institūcijas visās dalībvalstīs sevi saredz gan kā poten-
ciālus pieredzes un zināšanu saņēmējus, gan kā sniedzējus. 

“REGIO PEER2PEER” –  
izmēģinājuma programma apmaiņai

Ņemot vērā vajadzību analīzes rezultātus, Reģionālās politikas 
un pilsētpolitikas ģenerāldirektorāts īstenos izmēģinājuma 
programmu “REGIO PEER2PEER”, kas finansēs līdz 100 apmai-
ņas gadījumiem starp valsts sektora ierēdņiem, kas vada ERAF 
un KF ES dalībvalstīs.

Programma finansēs apmaiņas gadījumus, kam ir īstermiņa 
raksturs un kas vērsti uz praktiskas pieredzes un zināšanu 
un labās prakses nodošanu par konkrētiem jautājumiem. 

“OPEN DAYS 2014”– 
UZMANIBAS CENTRA 
SAVSTARPEJA 
MACISANAS 

Vienā no “Open Days 2014” darbsemināriem tika apspriesta 
savstarpējā apmaiņa kā instruments, kas veicina administra-
tīvas spējas kohēzijas politikas kontekstā. Darbseminārā ES 
dalībvalstu iestāžu pārstāvji dalījās pieredzē un zināšanās, 
kas iegūtas no piedalīšanās savstarpējās palīdzības shēmās, 
bet Komisija prezentēja jauno izmēģinājuma programmu, kas 
šobrīd tiek izstrādāta. 

Runātāji un auditorijas pārstāvji bija vienisprātis par savstar-
pējās apmaiņas priekšrocībām praktisko zināšanu nodošanā 
un ilgstošu attiecību veidošanā. Piemēram, Danuta Jabłońska, 
Polijas administrācijas eksperte, kas sniedz palīdzību Horvātijas 
iestādēm, uzsvēra to, cik svarīgs ir cilvēkfaktors Eiropas struk-
turālo un investīciju fondu vadībā, un izteica viedokli, ka “sav-
starpējā mācīšanās ir viens no labākajiem veidiem, kā attīstīt 
pareizās prasmes un kompetenci”. 

Dobrinka Mihaylova, Bulgārijas Revīzijas iestādes vadītāja 
dalījās ar veiksmīgo savas iestādes pieredzi, sadarbojoties 
ar kolēģiem citās dalībvalstīs, lai stiprinātu to administratī-
vās spējas revīziju jomā, piemēram, piedaloties kopīgās revī-
zijās, kurās viņi varēja mācīties no kolēģiem un apspriest 

darba procedūras. Viņa uzsvēra, ka “(...) jaunizveidojusies 
draudzība un dalīšanās ar pieredzi ietekmēja mūs visus. Savā 
ikdienas darbā mēs sastopamies ar izaicinošiem jautājumiem, 
kuriem vajadzīgs, lai kāds mums sniegtu praktisku risinājumu. 
Es jaunajā savstarpējo apmaiņu instrumentā saredzu dau-
dzas iespējas mums visiem.” 

Prezentācijas un debates darbseminārā izcēla vairākus priekš-
nosacījumus, kuriem jāpastāv, lai nodrošinātu veiksmīgu pie-
redzes un zināšanu apmaiņu un ilgstošu ietekmi. Panākumu 
atslēga ir abpusēja interese par uzdevumu, rūpīgs sagatavo-
šanās darbs uzdevuma plānošanā un labi definētas vajadzī-
bas un sagaidāmie rezultāti. Tāpat ir svarīgi atstāt iespējas 
elastīgām pieejām apmaiņas īstenošanā un aktīvi pārvaldīt 
mācīšanās procesu.

“REGIO PEER2PEER”  
FINANSĒS LĪDZ 

— 100 — 
APMAIŅAS 

GADĪJUMIEM 
STARP VALSTS SEKTORA 

IERĒDŅIEM
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L. Van den Brande bija Flandrijas ministru prezidents no 

1992. gada janvāra līdz 1999. gada jūlijam. Kopš 1994. 

gada viņš ir Reģionu komitejas loceklis, bet no 2008. līdz 

2010. gadam viņš bija RK prezidents. Viņš uzņēmās inicia-

tīvu izveidot Flandrijas Biotehnoloģijas institūtu (VIB), viņš 

ir arī Flandrijas-Eiropas Sakaru aģentūras priekšsēdētājs, 

“Flanders Technology International/Technopolis” priekšsē-

dētājs un VRT (Flandrijas sabiedriskās raidsabiedrības) 

valdes priekšsēdētājs.

▶ DAUDZLĪMEŅU PĀRVALDĪBA
 KĀ STIPRINĀT REĢIONU UN PILSĒTU  
LOMU KOHĒZIJAS POLITIKĀ

Šis īpašais ziņojums, kas sagatavots pēc no amata 
aizejošā reģionālās politikas komisāra Johannes 
Hahn pieprasījuma, iezīmē ceļu uz priekšu kohēzijas 
politikas stiprināšanā ar uzlabotu daudzlīmeņu pār-
valdību un partnerību.

 
Savā ziņojumā “Daudzlīmeņu pārvaldība un partnerība: 
Van den Brandes ziņojums”, kas tika publiskots 2014. gada 
oktobrī, Luc Van den Brande, komisāra Johannes Hahn īpa-
šais padomnieks, izceļ veidus, kā stratēģijā “Eiropa 2020” var 
ienest lielāku saskaņotību, lai nodrošinātu labāku saskaņotību 
starp stratēģiju un jaunajiem partnerattiecību nolīgumiem. 
Viņš arī piedāvā vairākas vadlīnijas par to, kā daudzlīmeņu 
pārvaldības un partnerības kultūra var tikt turpmāk stiprināta 
citās ES politikās ar teritoriālo dimensiju.

L. Van den Brande stāsta: “Es esmu patiesi pārliecināts, ka 
strukturālās reformas būs veiksmīgas tikai ar mērķtiecīgu 
un saskaņotu darbību gan starp valsts, gan privātā sektora 
dalībniekiem. Modernizēta kohēzijas politika 2014.–2020. 
gada periodā neapšaubāmi ir paraugs šajā aspektā.”

Baltā grāmata

Ziņojums balstīts uz vairākām iniciatīvam, kuru mērķis ir 
bijis stiprināt pārvaldības un partnerības principus. 

Eiropas Reģionu komiteja (RK) 2009. gadā pieņēma Balto 
grāmatu par daudzlīmeņu pārvaldību, ko tā definēja kā: 
“saskaņota institucionālā darbība starp Eiropas Savienību, 
dalībvalstīm un vietējām un reģionālajām iestādēm, bals-
toties uz partnerību un kā mērķi nosakot ES politiku izstrādi 
un ieviešanu.”

Nesen RK pieņēma Eiropas Daudzlīmeņu pārvaldības hartu. 
Tās mērķis ir veicināt šī principa ievērošanu visos politikas 
veidošanas posmos gan ES, gan dalībvalstu līmenī. Vairāk 

nekā 150 reģionālo un vietējo iestāžu jau ir parakstījušas 
hartu, un arvien lielāks skaits politikas veidotāju ir izteikuši 
savu atbalstu.

Saistošs princips

Harta vēl nav saistošs princips. Tas var notikt tikai ar ES tie-
sību aktu starpniecību. Pamatprincips tomēr ir ticis ieviests 
Kopīgo noteikumu regulā, kas pašlaik ir Eiropas strukturālo 
un investīciju fondu darbības pamatā. Dalībvalstīm tagad 
ir pienākums organizēt partnerību visos plānošanas posmos 
un visos līmeņos.

LUC  
VAN DEN 
BRANDE
  

KOMISĀRA JOHANNES 

HAHN ĪPAŠAIS 

PADOMNIEKS 
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Eiropas Rīcības kodekss

Eiropas Rīcības kodekss attiecībā uz partnerību veido vēl 
vienu svarīgu soli kolektīvās apņemšanās un kohēzijas poli-
tikas pārvaldības uzlabošanā. 

Kodekss definē mērķus un kritērijus, ļaujot dalībvalstīm 
ieviest daudzlīmeņu pārvaldības un partnerības principus, 
atstājot tām pašām vajadzīgās iespējas noteikt praktiskos 
īstenošanas aspektus. 

Ietekme uz partnerattiecību nolīgumiem

Daudzlīmeņu pārvaldības (DLP) un pastiprinātas partnerības 
filozofija tagad ietekmē ne tikai darbības programmas (DP), bet 
arī jaunos partnerattiecību nolīgumus (PN). 

Pirmais PN 2014.–2020. gadā attiecībā uz DLP un partnerības 
principiem kopumā liecina, ka nepastāv fundamentālas problē-
mas, teikts ziņojumā. Dalībvalstis tomēr ievieš DLP un partnerī-
bas principus dažādos veidos saskaņā ar savām institucionālā 
konteksta funkcijām, administratīvajām spējām, zinātību utt. 
Neatkarīgi no valsts ir pietiekama elastība, lai pielāgotu kohēzi-
jas politikas sistēmas valsts institucionālajai sistēmai. 

Desmit dalībvalstis ir turpinājušas konsolidēt jau esošo DLP 
un partnerības kultūru; vēl desmit valstis ir veikušas ievēro-
jamus uzlabojumus. Atlikušajās astoņās dalībvalstīs vēl 
nākotnē ir nepārprotami vajadzīga DLP un partnerības kultū-
ras uzlabošana.

7 punktu plāns

L. Van den Brande atbalsta RK iezīmēto plānu tās Atēnu 
deklarācijā (1). 

 ▶  1. Teritoriālās dimensijas ieviešana stratēģijā. 
 ▶  2. Valstu reformu programmas partnerībā. 
 ▶  3. DLP noteikšana par standarta pieeju.
 ▶  4. Eiropas pusgada saskaņošana ar patiesiem ilgtermiņa 
ieguldījumiem.
 ▶  5. “Eiropa 2020” pamatiniciatīvu izmantošana uzlabotai 
politiku saskaņošanai.
 ▶  6. Finansējuma mobilizēšana ilgtermiņa ieguldījumiem, 
nodrošinot lietderīgāku izmantošanu.
 ▶  7. Administratīvo spēju stiprināšana efektīvākai 
īstenošanai.

Vadlīnijas nākotnei

“Sākoties jaunajam likumdevēja pilnvaru posmam, ES ir reāla 
iespēja veidot spēcīgu Eiropas Savienību, balstoties uz inte-
liģentu DLP sistēmu un kopīgu partnerības kultūru,” saka Luc 
Van den Brande. Viņš uzskaita vairākus pasākumus procesa 
turpmākai virzībai.

(1)  Atēnu deklarācija par stratēģijas “Eiropa 2020” vidusposma pārskatu,  
ko RK izveidoja 6. Eiropas reģionu un pilsētu samitā 2014. gada martā:  
http://cor.europa.eu/en/events/summits/Pages/athens-2014-material.aspx

DAUDZLĪMEŅU  
PĀRVALDĪBA  
EIROPAS VEIDOŠANA 
PARTNERĪBĀ
“Mēs aicinām noslēgt jaunu paktu starp Eiropas institūcijām, 
ekonomikas un sociālās jomas pārstāvjiem un starp dažā-
diem varas līmeņiem – valsts, reģionālajiem un vietējiem. 
Bet galvenokārt mums ir vajadzīga spēcīga vadība, tāda 
vadības forma, ko iezīmē spēja uzturēt godīgu un auglīgu 
dialogu ar pilsoņiem un spēja pārvaldīt partnerībā.”

Van den Brande atgādina, ka pārvaldības ziņā Eiropas 
Savienība pakāpeniski attīstījusies no lejupvērstā modeļa 
līdz daudz iekļaujošākam modelim, kurā lielākā apmērā 
iesaistās sociālie un ekonomiskie partneri. Laika gaitā reģio-
nālajām un vietējām iestādēm ir dots vairāk iespēju sniegt 
savu ieguldījumu augšupvērstā modelī ES integrācijas pro-
cesā. Tām ir svarīga loma daudzās dalībvalstīs dalītajā ESI 
fondu vadībā un DP izstrādē un īstenošanā.

2000. gadā Eiropas Komisija pieņēma savu Balto grāmatu 
par Eiropas pārvaldību, kura uzsvērti pieci labas pārvaldības 
principi ES politikas veidošanā, proti, atklātība, dalība, atbil-
dība, efektivitāte un saskaņotība. Šo visu principu ievēro-
šana visā ES politikas ciklā ir svarīgs papildu solis ES mērķu 
atbalstīšanā un piederības sajūtas palielināšanā starp 
sabiedrības partneriem.

Van den Brande uzskata, ka jaunajai, uz DLP balstītajai 
kohēzijas politikai jābūt iedvesmas avotam stratēģijas 
“Eiropa 2020” pārskatīšanā nākamajā gadā. Pārskatīšana 
ir “izcila iespēja palielināt stratēģijas piederības sajūtu un 
nodrošināt labāku īstenošanu uz vietas”.
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 ▶UZ PIERĀDĪJUMIEM BALSTĪTA DLP: ņemot vērā atšķirīgās 
institucionālās un konstitucionālās sistēmas katrā dalībval-
stī, nepastāv konkrēta DLP sistēma visai ES. Novērtējuma 
sistēma ir jāveido, balstoties uz rezultātiem. RK pašlaik 
izstrādā DLP rezultātu apkopojumus, ar kuriem mērīt DLP 
attīstību konkrētās ES politikās.
 ▶UZ VIETU BALSTĪTA DLP: lai nodrošinātu iekļaujošāku pro-
cesu, nevajag nošķirt konstitucionālos reģionus, reģionus ar 
likumdošanas pilnvarām un citus reģionus. L. Van den Brande 
uzskatā ES partnerreģionus var plaši identificēt saskaņā ar 
katras dalībvalsts konstitucionālo sistēmu.
 ▶CEĻĀ UZ SAVIENĪBU, KAS BALSTĪTA UZ DLP UN PARTNE-
RĪBU: Eiropas Daudzlīmeņu pārvaldības hartas ieviešana 
visos pārvaldības līmeņos.

▶UZZINIET VAIRĀK  
“Daudzlīmeņu pārvaldība un partnerība:  
VAN DEN BRANDES ZIŅOJUMS”: 
http://ec.europa.eu/regional_policy/upload/documents/
Commissioner/VandenBrandeReport_08102014.pdf

“  Nostiprinot DLP un partnerību 
ka vadošos principus, kohēzijas 
politika, manuprāt, bruģēs ceļu 
citām ES politikām/stratēģijām 
(ar spēcīgu teritoriālo dimensiju), 
tādām kā stratēģija “Eiropa 2020” 
(tās pēctece), ES klimata un ener-
ģētikas politika, attīstības sadar-
bība, kaimiņattiecību politika, 
Stokholmas Programmas īsteno-
šana, pamattiesību konsolidēšana, 
Vienotā tirgus akta padziļināšana 
utt., lai tās kļūtu par ES mēroga 
politikām/stratēģijām un tām 
būtu piederība visos līmeņos.

 ”      ▶  LUC VAN DEN BRANDE – KOMISĀRA JOHANNES HAHN  
ĪPAŠAIS PADOMNIEKS

▶ Luc Van den Brande prezentē  
savu ziņojumu par daudzlīmeņu 
pārvaldību un partnerību  
komisāram Johannes Hahn. 
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▶ LAUKU EKONOMIKA 
UN ILGTSPĒJĪGA 
VIDE EIROPĀ

  ATBALSTS NO EIROPAS LAUKSAIMNIECĪBAS 
FONDA LAUKU ATTĪSTĪBAI 2014.–2020.  
GADA PERIODAM

Turpinot kādam Eiropas strukturālajam un investīciju 
(ESI) fondam veltītu rakstu sēriju, šajā žurnāla “Pano-
rama” izdevumā uzmanība pievērsta Eiropas Lauk-
saimniecības fondam lauku attīstībai (ELFLA). ESI fondi 
– Eiropas Jūrlietu un zivsaimniecības fonds (EJZF), Eiro-
pas Reģionālās attīstības fonds (ERAF), Eiropas 
Sociālais fonds (ESF) un ELFLA – ir galvenie ES fondi, 
kas 2014.–2020. gada periodā sniegs atbalstu darba-
vietu radīšanai un izaugsmei visā Eiropā. Tie ir nozī-
mīgs ieguldījums stratēģijā “Eiropa 2020” gudras, 
ilgtspējīgas un iekļaujošas izaugsmes nodrošināšanai. 

Eiropas Lauksaimniecības fonds lauku attīstībai (ELFLA) 
finansē ES ieguldījumus lauku attīstībā visā Eiropas Savienībā. 
Tas ir viens no diviem pīlāriem kopējā lauksaimniecības poli-
tikā, kas finansē arī tiešos maksājumus lauksaimniekiem un 
atbalstu lauksaimniecības tirgiem. 

Pamatinformācija

Apmēram 80 % ES teritorijas veido lauku apvidi, un lielākā daļa 
šīs zemes tiek izmantota lauksaimniecībai vai ir klāta ar 
mežiem. Puse no ES iedzīvotajiem dzīvo lauku apvidos. Lauki 
ir arī atpūtas un izklaides vieta daudziem cilvēkiem, kas dzīvo 
pilsētās. Cilvēku darbība pagātnē ir veidojusi ainavu, un šis pro-
cess turpinās arī mūsdienās. 

Lauku attīstība ir būtiska kopējās lauksaimniecības politi-
kas sastāvdaļa, un pēdējo desmitgažu laikā tā ir augusi no 
vajadzības vērst atbalstu lauku saimniecībām attiecībā uz 

konkurētspēju, ekonomisko iespēju dažādošanu un vides 
sabiedriskajiem labumiem apvienojumā ar atziņu, ka lauksaim-
niecības nozari nevar uztvert izolēti no plašākās lauku ekonomi-
kas. Lauku attīstības politikas viena specifika ir, ka tā ir veidota, 
lai reaģētu uz atbalsta saņēmēju vajadzībām. Projekti parasti 
ir neliela apmēra un izkaisīti pa lauku apvidiem. 

▶LAUKU ATTĪSTĪBA 

SADARBĪBAS TĪKLU 
VEIDOŠANA
2008. gadā ieviestais Eiropas Lauku attīstības tīkls 

(ELAT) un dalībvalstu valstu lauku tīkls (VLT) ir devuši 

un turpinās dot svarīgu ieguldījumu lauku attīstības 

politikas īstenošanā. Strādājot sadarbībā, tie ir pierādī-

juši savu potenciālu spēlēt nozīmīgas lomas vērtības 

pievienošanā lauku attīstības plānu īstenošanā un kva-

litātes uzlabošanā. Tie ir palīdzējuši uzlabot plānošanas 

saskaņotību un nodrošinājuši regulāru informācijas un 

prakšu apmaiņu starp lauku attīstībā ieinteresētajām 

pusēm. Tie arī bijuši nozīmīgi spēju attīstības darbā, 

atbalstot “LEADER” pieejas, un to pastāvēšana ir palī-

dzējusi veidot kopīgas analīzes, kas nodrošinājušas lab-

vēlīgas perspektīvas ES un valstu līmenī. Tīkls turpinās 

dot ieguldījumu turpmākos uzlabojumos arī jaunajā plā-

nošanas periodā. 

▶ Lauku attīstība: piemērs tam, ko var sasniegt. 
“PRIORITY 4” pievēršas ar lauksaimniecību  
un mežsaimniecību saistīto ekosistēmu 
atjaunošanai, saglabāšanai un uzlabošanai.

30



Atbalsts lauku vajadzībām 

Pieredze liecina, ka bez īpaša atbalsta lauku vajadzības 
varētu zaudēt pilsētām konkurencē par finansējumu. Un 
tomēr ir īpaši svarīgi pievērst pienācīgu uzmanību lauku apvi-
diem. Daži no tiem saskaras ar īpašām problēmām, tai skaitā 
iedzīvotāju skaita samazināšanos, zemāku izglītības un ienā-
kumu līmeni, neapmierinošu infrastruktūru un pakalpoju-
miem. ELFLA intervences palīdz risināt šīs pilsētu un lauku 
atšķirības. Taču lauku apvidiem ir arī liels potenciāls, nodro-
šinot daudzus privātos un sabiedriskos labumus, piemēram, 
pārtiku un citus izejmateriālus, ainavas, tīru gaisu un ūdeni 
un patīkamas vietas dzīvošanai un darbam.

ELFLA ir būtiska loma ekonomisko, vides un sociālo aktivi-
tāšu atbalstīšanā lauku apvidos. Tas stiprina lauku ekono-
miku, stimulējot izaugsmi, dažādojot ekonomiskās aktivitātes 
un radot darbavietas. Tas finansē daudzas iniciatīvas un pro-
jektus lauku kopienās, lai uzlabotu dzīves kvalitāti, uzlabotu 
un saglabātu lauku vidi, uzlabotu ilgtspēju un dabas resursu, 
piemēram, augsnes, ūdens un bioloģiskās daudzveidības aiz-
sardzību un atbalstītu sabiedrisko labumu nodrošināšanu. 

Sešas prioritātes

Ņemot vērā pašreizējās un nākotnes problēmas, ar ko saskar-
sies ES lauku apvidi, ELFLA ir noteiktas sešas prioritātes. Tas 
nodrošinās, ka fondu līdzekļi tiek tērēti, kur tas visvairāk vaja-
dzīgs, attiecībā uz tiem novērtējot politikas sasniegumus un 
efektivitāti. Sešas prioritātes ir šādas.

 ▶  1. Veicināt zināšanu un inovāciju nodošanu lauksaimnie-
cībā, mežsaimniecībā un lauku apvidos.
 ▶  2. Veicināt lauku saimniecību – visu veidu (zemienēs, kal-
nainos apvidos, lielu un mazu) – dzīvotspēju visos reģionos 
un mežu ilgtspējīgu pārvaldību.
 ▶  3. Uzlabot pārtikas ražošanas ķēdes organizāciju, tai skaitā 
lauksaimniecības produktu pārstrādi un tirdzniecību, vei-
cināt dzīvnieku labturību un to, kā lauksaimnieki izmanto 
riska pārvaldības instrumentus.
 ▶  4. Atjaunot, saglabāt un uzlabot ar lauksaimniecību un 
mežsaimniecību saistītās ekosistēmas.
 ▶  5. Veicināt resursu efektīvu izmantošanu un pāreju uz eko-
nomiku ar zemu oglekļa dioksīda emisiju līmeni un noturīgu 
pret klimata pārmaiņām lauksaimniecības, pārtikas un 
mežsaimniecības nozarēs.
 ▶  6. Veicināt sociālo iekļaušanu, nabadzības mazināšanu un 
ekonomikas attīstību lauku apvidos.

Kā ELFLA darbojas praksē? 

2014.–2020. gada plānošanas perioda sākumā katra dalīb-
valsts izstrādā valsts lauku attīstības programmu (LAP) vai 
reģionālu LAP kopumu, kas aptver visu teritoriju. Kopumā jau-
najam plānošanas periodam būs 118 LAP. 

LAP tiek veidotas, sākot ar teritorijas analīzi un lauku apvidu 
vajadzību noteikšanu attiecībā uz sešām lauku attīstības prio-
ritātēm, kas pēc tam tiek iedalītas 18 galvenajās jomās. 
Balstoties uz to, tiek izstrādāta stratēģija, izvēloties tās galvenās 
jomas, ko risināt konkrētajā valsts vai reģionālajā kontekstā.
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Galvenās jomas ir katra LAP galvenais struktūras elements, 
un katrai no tām ir vismaz viens kvantificēts mērķis, kas 
jāsasniedz, īstenojot programmu. Tad tiek ierosināts pasā-
kumu un darbību kopums, kam kopā jānodrošina mērķa 
sasniegšana. Piemēram, lai uzlabotu ūdens kvalitāti, var būt 
vajadzīgs pasākumu kopums, kas iekļauj zemes apsaimnie-
košanas prakses, atbalstu un ieguldījumus, kas vērsti uz 
izskalošanās un noteces mazināšanu. 

Cik daudz naudas ir pieejams? 

ES budžetā apmēram 95 miljardi EUR piešķirti ELFLA septiņu 
gadu periodam no 2014. gada līdz 2020. gadam. Praksē šī 
summa ir tikai daļa no naudas, kas būs pieejama, jo par katru 
ES piešķirto eiro dalībvalsts valdībai un/vai atbalsta saņē-
mējam ir pienākums iemaksāt savu ieguldījumu, kura apmērs 
mainās atkarībā no attiecīgās dalībvalsts ekonomiskās attīs-
tības un finansētā pasākuma veida. Tādējādi atbildība par 
projektiem vajadzīgo finansējumu tiek sadalīta starp ES un 
valsts un vietējiem partneriem. Turklāt vairākas dalībvalstis 

ir pārnesušas daļu no sava tiešo maksājumu piešķīruma, lai 
palielinātu savu LAP finansējumu.

Kāda veida pasākumus var finansēt? 

ELFLA var atbalstīt daudzus dažādus pasākumus un rīcības, 
un šīs ir tikai dažas no tām: 

 ▶  1. Ieguldījumus izmaksās, kuru mērķis ir uzlabot lauku 
saimniecību, lauksaimniecības produktu tirgošanas un pār-
strādes vispārējo efektivitāti un ilgtspēju, un ieguldījumus 
nelauksaimniecisku aktivitāšu izstrādē un attīstībā. 
 ▶  2. Konsultāciju pakalpojumi, kuru mērķis ir palīdzēt lauk-
saimniekiem, mežsaimniekiem un mazajiem un vidējiem 
uzņēmumiem (MVU) lauku apvidos uzlabot ekonomisko un 
vides efektivitāti un noturību pret klimata pārmaiņām.
 ▶  3. Kapitāla dotācijas līdz 70 000 EUR uzņēmējdarbības 
uzsākšanas atbalstam jauniešiem, kas sāk darboties kā 
lauksaimnieki, un nelauksaimniecisko aktivitāšu izveidei 
lauku apvidos.

“LEADER” PIEEJA 
“LEADER” ir augšupvērsta pieeja lauku 

attīstībai, ko iniciēja vietējās rīcības grupas 

(VRG). Gadu gaitā šī pieeja ir pierādījusi sevi 

kā efektīvu instrumentu varas nodošanai 

“cilvēkiem uz vietas”, lai izpētītu problēmas un iespējas, ar 

kādām tie saskaras, lai tie sniegtu savas idejas un pārvērstu 

tās realitātē. Vērtīgās mācības no iepriekšējā 2007.–2013. 

gada perioda tiek izmantotas, lai vēl labāk varētu izmantotu 

“LEADER” pieeju jaunajā 2014.–2020. gada periodā, vien-

laicīgi palielinot piedalīšanās īpatsvaru.

“LEADER” pieeju nosaka septiņi principi.

1. UZ VIETU BALSTĪTA: notiek mazā, viendabīgā, sociāli 
saliedētā teritorijā.
2. AUGŠUPVĒRSTA: vietējie partneri izstrādā stratēģiju 
un izvēlas pasākumus.
3. PUBLISKĀ UN PRIVĀTĀ SEKTORA PARTNERĪBA: 
VRG ir līdzsvarotas grupas, kurās piedalās publiskā un pri-
vātā sektora partneri, kas var mobilizēt visas pieejamās 
prasmes un resursus.
4. INOVĀCIJAS: dod VRG iespējas ieviest jaunas idejas un 
metodes.
5. INTEGRĀCIJA: starp ekonomiskajiem, sociālajiem, kul-
tūras un vides pasākumiem atšķirībā no sektoru pieejas.
6. SADARBĪBAS TĪKLU VEIDOŠANA: nodrošina mācī-
šanos starp cilvēkiem, organizācijām un institūcijām vietējā, 
reģionālā, valsts un Eiropas līmenī.
7. SADARBĪBA: starp “LEADER” grupām, piemēram, lai 
dalītos pieredzē, nodrošinātu papildināmību vai lai sasniegtu 
kritisko masu.

▶    LAUKU ATTĪSTĪBAS  
PROGRAMMU  
SKAITS PA VALSTĪM  
KOPĀ ▶118 
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 ▶  4. Profesionālās apmācības, kas var notikt kā darbsemi-
nāri, mācību kursi, praktiskā apmācība, lauku saimniecību 
un mežsaimniecību apmaiņas un apmeklējumi.
 ▶  5. Atbalsts ciemata pamatpakalpojumiem un visu veidu 
maza mēroga infrastruktūru atjaunošanā, tai skaitā iegul-
dījumi atjaunojamos energoresursos, enerģijas taupīšanā 
un platjoslas infrastruktūrā.
 ▶  6. Ražotāju grupu un organizāciju izveidošana tādiem nolū-
kiem kā, piemēram, ražošanas un ražotāju produkcijas pie-
lāgošana tirgus prasībām un kopīga tās sagatavošanas un 
pārdošanas organizēšana.
 ▶  7. Atbalsts zemes apsaimniekotājiem, kas izmanto lauk-
saimniecības prakses, kas dod pozitīvu ieguldījumu videi 
un klimata pārmaiņu mazināšanai. 
 ▶  8. Pārejas no tradicionālās lauksaimniecības uz bioloģisko 
lauksaimniecību veicināšana.
 ▶  9. Atbalsts zemes apsaimniekotājiem, lai tiem kompensētu 
papildu izmaksas un neiegūtos ienākumus saistībā ar 
Natura 2000 un Ūdens pamatdirektīvu.
 ▶  10. Maksājumi lauksaimniekiem kalnu apgabalos un citos 
apgabalos, kur pastāv dabas un citi specifiski ierobežojumi, 
lai tiem kompensētu papildu izmaksas un neiegūtos ienā-
kumus saistībā ar lauksaimnieciskās ražošanas ierobežo-
jumiem attiecīgajā apgabalā.
 ▶  11. Kompensācijas lauksaimniekiem, kas brīvprātīgi īsteno 
dzīvnieku labturības pasākumus, pārsniedzot pastāvošajos 
noteikumos noteiktos obligātos pasākumus.

Sasniegumi un rezultāti 

ELFLA sniedz finansiālu atbalstu zemes apsaimniekotājiem, 
lai tie varētu apsaimniekot savu zemi videi draudzīgā veidā, 
tai pašā laikā saražojot pārtiku mūsu pilsoņiem un radot dar-
bavietas lauksaimniecības un pārtikas nozarēs. Šie maksā-
jumi nodrošina, ka zemi turpina izmantot labā un ilgtspējīgā 
veidā, sniedzot sabiedrībai tos sabiedriskos labumus, ko tā 
sagaida, piemēram, atpūtu, estētisko baudījumu, izklaides 
iespējas, vērtīgo dabas resursu (augsnes, ūdens un bioloģis-
kās daudzveidības) aizsardzību un rīcību cīņā pret klimata 
pārmaiņām. Tas viss palīdz nodrošināt, ka mēs rūpējamies 
par veselīgu planētu nākamajām paaudzēm.

ES lauku attīstības sasniegumus vislabāk apskatīt, apmek-
lējot lauku apvidus. Lauku saimniecības kļūst arvien konku-
rētspējīgākas, tiek izveidoti jauni lauku uzņēmumi un tiek 
aizsargāti mūsu lauki, dzīvā daba un dabas resursi. Lauku 
attīstības atbalsts palīdz lauku apvidiem kļūt labāk savieno-
tiem ar vietējiem ceļiem un uzlabo tādus pakalpojumus kā 
ūdensapgāde, kanalizācija un sociālās labierīcības. Lauku 
kopienas attīsta spēcīgāku pārvaldību un tiek uzlabota lauku 
apvidos dzīvojošo cilvēku dzīves kvalitāte.

Lauku attīstības fondiem 2014.–2020. gada periodā vēl efek-
tīvāk jāsasniedz rezultāti un jānodrošina vēl lielāka vērtība 
par ES naudu.

▶UZZINIET VAIRĀK  
http://ec.europa.eu/agriculture/rural-
development-2014-2020/index_lv.htm

INOVĀCIJAS 
DAŽĀDA VEIDA INOVĀCIJAS VAR  
BŪT PROGRESA DZINĒJSPĒKS.

ES izaugsmes stratēģijas “Eiropa 2020” mērķi uzsver to, 

cik svarīgi ir visām Eiropas daļām (laukiem un pilsētām) 

vienlīdzīgi izmantot šo inovāciju dzinējspēku. Jauni pro-

dukti, pakalpojumi, procesi un organizācijas veidi (citu 

starpā) var palielināt lauku saimniecību vai citu lauku uzņē-

mumu peļņu, nodrošināt uzlabotas rūpes par vidi un spē-

cināt lauku apvidu sociālo struktūru.

Inovāciju jomā 2010.–2014. gadā ir izmantoti dažādi lauku 

attīstības pasākumi. Jo īpaši svarīgi bijuši pasākumi, kas 

pievēršas zināšanu nodošanai, konsultāciju pakalpojumiem, 

ieguldījumiem fiziskajos aktīvos vai sadarbībā. Jaunajās 

programmās šie pasākumi tiks stiprināti turpmāk. 
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(1)  “Ceļā uz pilsētvides attīstības plānu Eiropas Savienībā”, COM(97) 197 galīgā 
redakcija.

(2) http://ec.europa.eu/regional_policy/conferences/urban2014/index_en.cfm 
(3)  “ES politiku pilsētu dimensija – ES pilsētvides attīstības plāna galvenās 

iezīmes”, COM(2014) 490 galīga redakcija.

▶ ES PILSĒTVIDES 
ATTĪSTĪBAS 
PLĀNS 

   NĀKAMIE SOĻI

Eiropas pilsētās dzīvo vairāk nekā 360 miljonu cil-
vēku. Tas ir vairāk par divām trešdaļām no ES iedzī-
votāju skaita. Pilsētu teritorijas saskaras ar milzīgām 
problēmām attiecībā uz transportu un mobilitāti, 
darbavietām, uzņēmējdarbību, vidi, mājokļiem un 
sociālajiem jautājumiem – un tās ir tikai dažas. Ar 
pilsētvides attīstības plāna palīdzību ES sper soļus, 
lai labāk integrētu pilsētas ietekmējošo problēmu 
risināšanu ES politikas veidošanā. 

Par ko ir pilsētvides attīstības plāns? 

Diskusija par ES pilsētvides attīstības plānu notikusi jau labu 
laiku. Jau savā 1997. gada paziņojumā “Ceļā uz pilsētvides 
attīstības plānu Eiropas Savienībā” (1) Eiropas Komisija norā-
dīja, ka vajadzīgi jauni centieni, lai spēcinātu vai atjaunotu 
Eiropas pilsētu lomu kā sociālās un kultūras integrācijas vie-
tām, kā ekonomiskās labklājības un ilgtspējīgas attīstības 
avotiem un demokrātijas bāzēm. Kopš tā laika pilsētvides 
attīstība kļuvusi par nozīmīgāku ES politikas veidošanas 
sastāvdaļu, kas jo īpaši redzams jaunajā kohēzijas politikā. 

Taču, pilsētvides problēmām turpinot augt, arvien vairāk cilvēku 
uzsver, ka pilsētām jābūt labāk iesaistītām ES politiku koncep-
cijā un īstenošanā un ka ES politikas labāk jāpielāgo pilsētvides 
realitātēm to īstenošanas vietās. Tas atspoguļojas atkārtotajos 
aicinājumos pēc ES pilsētvides attīstības plāna. Atbildot uz šiem 
aicinājumiem, Eiropas Komisija organizēja Pilsētu forumu (2), lai 
rosinātu debates par vajadzību pēc ES pilsētvides attīstības 
plāna, un pēc tam, kad forumā tika skaidri izteikta vajadzība 
pēc tāda plāna, pieņēma paziņojumu (3), ar kuru tika uzsākta 
sabiedriskā apspriešana par to, kādām jābūt ES pilsētvides 
attīstības plāna galvenajām iezīmēm. 

Sabiedriskā apspriešana par to,  
kādām jābūt ES pilsētvides attīstības 
plāna galvenajām iezīmēm 

Sabiedriskā apspriešana par pilsētvides attīstības plānu 
sākās 2014. gada 18. jūlijā un beidzās 26. septembrī. 
Apspriešana piesaistīja ievērojamu interesi, un Komisija kopā 
saņēma vairāk nekā 220 atbilžu. Respondenti bija privātper-
sonas, valsts iestādes, privāti uzņēmumi, starptautiskas 
organizācijas, pilsoniskās sabiedrības organizācijas un citu 
veidu organizācijas. 

Atbildes sniegušas piecpadsmit dalībvalstis, un, lai gan 
apspriešana oficiāli ir beigusies, no dalībvalstīm joprojām 
pienāk dažas atbildes saistībā ar to lēmumu pieņemšanas 
procesa laika grafiku. 

▶ SPĀNIJA 
“Trambaix” tramvajs 
Barselonā brauc garām 
Agbara tornim.

▶ SLOVĒNIJA  
Mūsdienu videi 
draudzīga dzīvojamo 
namu arhitektūra 
Ļubļanā.
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Tika uzdoti vispārīgi jautājumi, lai tie, kas pievienojas deba-
tēm, varētu izteikties ne tikai par vajadzību pēc pilsētvides 
attīstības plāna. Atbildes pašlaik tiek analizētas un tiks pre-
zentētas kopsavilkuma ziņojumā 2014. gada beigās.

Apspriešanas pirmie rezultāti

Pirmā analīze ļoti skaidri liecina par vispārēju vienošanos, ka 
nepieciešama ES pilsētvides attīstības politika.

Apspriešana parādīja, ka ir skaidra vajadzība pēc Eiropas 
pieejas pilsētvides attīstībai vairākās jomās, piemēram: 

 ▶  politiku saskaņošanas uzlabošanā; 
 ▶  spēcīgāku saikņu ar pilsoņiem izveidošanā un viņu dzīves 
apstākļu uzlabošanā; 
 ▶  stratēģiju, par kuram panākta vienošanās, īstenošanas 
uzlabošanā; 
 ▶  spiedīgu sabiedrības problēmu, piemēram, zema oglekļa 
satura ekonomikas, risināšanā. 

Tāpat ir skaidrs vēstījums par to, kas ir un kas nav vajadzīgs. 
Liels skaits respondentu uzskata, ka jāņem vērā subsidiaritā-
tes vajadzības un jāizvairās no jauniem normatīvajiem aktiem. 
ES pilsētvides attīstības plānam būtu jādod iespēja pilsētām 
sniegt pilnīgu ieguldījumu stratēģijas “Eiropa 2020” īstenošanā 
un nav jāveido stingrs regulējums, kas pilsētām “sasien rokas”.

Rodas skaidrs atbalsts jaunai darba metodei, kas nodrošina 
pilsētu labāku iesaistīšanos ES politiku procesos. Turklāt dau-
dzi uzskata, ka tas jāapvieno ar koncentrēšanos uz prioritātēm, 
kas īpaši attiecas uz ES un tās pilsētām, jo īpaši prioritātēm, 
kas saistītas ar stratēģiju “Eiropa 2020”. 

Nākamie soļi

Pēc Pilsētu foruma un sabiedriskās apspriešanas ir skaidri 
noteikta vajadzība pēc pilsētvides attīstības plāna, kā arī 
patiesas gaidas, ka Komiteja izteiks savu ideju par to, kādam 
būtu jābūt ES pilsētvides attīstības plānam un kā tam kon-
krēti jādarbojas. 

Apspriešana ir noteikti pavirzījusi uz priekšu debates par ES 
pilsētvides attīstības plānu, taču debates nav izbeigtas. 
Tagad Komisija turpinās dialogu ar galvenajām ieinteresēta-
jām pusēm par konkrētākiem jautājumiem, balstoties uz 
apspriešanas atziņām, pirms ierosinājumu iesniegšanas rīcī-
bai 2015. gadā. 

▶UZZINIET VAIRĀK  
http://ec.europa.eu/regional_policy/consultation/
urb_agenda/index_en.cfm

Tika formulēti seši galvenie jautājumi. 

 ▶ 1. Kādi ir ES pilsētvides attīstības plāna galvenie pamatojumi?
 ▶  2. Vai ES pilsētvides attīstības plānam jākoncentrējas uz 
ierobežotu skaitu pilsētvides problēmu vai jākalpo kā vis-
pārējam satvaram?
 ▶  3. Vai “Rītdienas pilsētās” aprakstītais pilsētvides attīstības 
Eiropas modelis ir pietiekams pamats darba sākšanai?
 ▶  4. Kā pilsētu ieinteresētās puses var labāk sniegt ieguldī-
jumu politikas attīstībā un īstenošanas procesos ES līmenī?
 ▶  5. Kādi ir labākie veidi, kā atbalstīt spēcīgāku pilsētvides un 
teritoriālo zināšanu bāzi un pieredzes apmaiņu?
 ▶  6. Kādām jābūt vietējā, reģionālā, valsts un ES līmeņa 
lomām? 

▶ VĀCIJA 
Pilsētvides 
dārzniecība tagad 
slēgtajā Tempelhofas 
lidostā, Berlīnē,  
kas tiek pārveidota 
par pilsētas parku.
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▶ KOHĒZIJAS POLITIKAS 
EFEKTIVITĀTES 
NOVĒRTĒJUMS
 KOMISIJA IZSLUDINA KONKURSU, LAI NOTEIKTU LABĀKOS
NOVĒRTĒJUMUS UN NOVĒRTĒJUMA PIEDĀVĀJUMUS

Novērtējumi var kalpot diviem nolūkiem – gan ES 
ieguldījumu efektivitātes un ietekmes novērtēšanai, 
gan atziņu iegūšanai par to, kas var ietekmēt nākot-
nes kohēzijas politiku. Tā kā jaunajos Eiropas struk-
turālajos un investīciju fondos lielāks uzsvars tiek 
likts uz darbības programmu vēršanu uz rezultātiem, 
Komisija koncentrē savus pūliņus uz labu novērtēša-
nas prakšu un metodoloģiju piemēru identificēšanu.

Lai arī prognozes par ekonomiku nākamajā gadā Eiropas val-
stīs ir mēreni pozitīvas, finanšu krīze vel nav beigusies un aiz-
vien pastāv vajadzība pēc jauniem finansējuma avotiem. 
Kopējais Eiropas strukturālo un investīciju fondu (kas ietver 
piecus fondus: Eiropas Reģionālās attīstības fondu, Eiropas 
Sociālo fondu, Kohēzijas fondu, Eiropas Lauksaimniecības fondu 
lauku attīstībai un Eiropas Jūrlietu un zivsaimniecības fondu) 
budžets 2014.–2020. gadam sasniegs 376 miljardus EUR. Kā 
atgādina reģionālās politikas komisāre Corina Crețu, “mūsu 
fondi ir vienīgie jaunie naudas līdzekļi tik ļoti vajadzīgajiem 
ieguldījumiem reālajā ekonomikā”, un tas daļēji ir iemesls, kāpēc 
plašsaziņas līdzekļi arvien lielāku uzmanību pievērš tam, kā 
tiek tērēti Eiropas strukturālo un investīciju fondu līdzekļi.

Rezultāti un efektivitāte

Šī uzmanība arvien vairāk iekļauj uzsvaru uz kohēzijas politi-
kas ietekmi un izvirza vairākus jautājumus: “Kas tika sasniegts 
ieguldīto resursu rezultātā? Kas darbojās? Kas nedarbojās? 
Kāpēc nedarbojās? Kāda bija dažādo pasākumu salīdzinošā 
efektivitāte? Kas darbojas dažādos kontekstos?

Lai arī tas nebija obligāti 2007.–2013. gada plānošanas 
periodā, dalībvalstis un reģioni tika aicināti izstrādāt un veikt 
savus novērtējumus, kad tie bija vajadzīgi; kopumā dalībvals-
tis šo pieeju uztvēra pozitīvi un dažādās dalībvalstīs tika 
izstrādāti dažādi novērtēšanas plāni (skatīt izcēlumu). 

NOVĒRTĒJUMI  
2007.–2013. GADĀ
Līdz 2013. gadam par ERAF un Kohēzijas fonda darbību 
2007.–2013. gada plānošanas periodā bija izstrādāti vismaz 
830 novērtējumi. 

42 % no novērtējumiem bija vērsti uz procesiem un proce-
dūrām, 36 % – uz īstenošanas progresu, un tikai 22 % – uz 
rezultātiem, tomēr rezultātiem 2013. gada pārskatos jau 
tika pievērsta lielāka uzmanība. 

Laika gaitā mainījušas arī izmantotās metodes. Arvien vai-
rāk novērtējumu tiek izmantota hipotētiskā tehnika, lai 
noteiktu kohēzijas politikas ietekmi uz iznākumiem (6 % 
2013. gadā salīdzinājumā ar 3 % 2011.–2012. gadā).

Noteikumos, kas reglamentē Eiropas strukturālos un investīciju 
fondus 2014.–2020. gadam (1), ir radikāla pārmaiņa, vēršot gal-
veno uzmanību uz rezultātiem. Kopīgo noteikumu regula uzsver 
programmu mērķus, intervences loģiku, lai sasniegtu gaidītos 
rezultātus, un efektivitātes un ietekmes novērtēšanu. Turklāt 
tajā prasīts, lai no 2016. gada vadošās iestādes un Komisija 
sniegtu ikgadējus pārskatus par iznākumiem un rezultātiem, 
iekļaujot novērtējumu konstatējumus, ja tie pieejami.

Ņemot to vērā, Eiropas Komisijas Reģionālās politikas un pil-
sētpolitikas ģenerāldirektorāts un Nodarbinātības, sociālo lietu 
un iekļautības ģenerāldirektorāts 2016. gadā organizēs kon-
ferenci “ES kohēzijas politikas efektivitāte”. Pasākuma nolūks 
ir savest kopā apmeklētājus no visas pasaules, tai skaitā 

▶KOHĒZIJAS POLITIKA 

(1)   Eiropas Parlamenta un Padomes 2013. gada 17. decembra Regula (ES)  
Nr. 1303/2013, ar ko paredz kopīgus noteikumus par ESI fondiem,  
zināma arī kā Kopīgo noteikumu regula.
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Konkursa galvenā uzmanība vērsta uz to, lai izprastu struktu-
rālo fondu (tas ir, ERAF un ESF) un Kohēzijas fonda darbības 
efektivitāti, izmantojot vismaz vienu no šīm trim metodēm.

 ▶ex post izmaksu un ieguvumu analīze;
 ▶uz teoriju balstīti novērtējumi;
 ▶hipotētiskie novērtējumi.

Starptautisku ekspertu žūrija novērtēs konkursa iesniegumus 
gan attiecībā uz novērtēšanā izmantoto metodoloģiju pie-
mērotību, gan konstatējumu iespējamo nozīmību attiecībā 
uz nākotnes kohēzijas politiku.

Uzvarētāji naudas balvu nesaņems, bet tiks izvēlēti trīs labākie 
iesniegumi katrā kategorijā un autori tiks uzaicināti piedalīties 
minētajā novērtēšanas konferencē 2016. gadā. 

Kāda veida ieguldījumi sola lielāku ietekmi nekā citi? Kādi ir slēp-
tie faktori noteiktos apstākļos, kas varētu nozīmīgi ietekmēt dar-
bavietu radīšanu? Šie varētu būt daži no jautājumiem, atbildes 
uz kuriem varētu tiešām mainīt ES kohēzijas politiku nākotnē. 

Taču uz šiem jautājumiem nav universālas atbildes. Tā vietā 
ir kumulatīvs mācīšanās process, kas balstīts uz smago prak-
tisko darbu, kas notiek visā Eiropā gadu gaitā. Lai saņemtu 
atbildes uz šiem un vēl citiem jautājumiem, būtu jāsper solis 
uz priekšu, tādēļ Komisija aicina visus attiecīgās jomas novēr-
tētājus un pētniekus piedalīties šajā konkursā.

▶UZZINIET VAIRĀK  
Konkursa informācija ir pieejama tiešsaistē un pieteikumus 
var iesniegt līdz 2015. gada 31. decembrim. 
http://ec.europa.eu/regional_policy/impact/evaluation/
index_en.cfm

Saziņai par papildu informāciju: 
REGIO-EVAL-CONFERENCE@ec.europa.eu
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▶ STRUKTURĀLO FONDU UN KOHĒZIJAS 
FONDA NOVĒRTĒJUMU FOKUSS  
2007.–2013. GADA PLĀNOŠANAS PERIODS

LEĢENDA: 

Avots: Eiropas Komisijas Reģionālās politikas un pilsētpolitikas 
ģenerāldirektorāta DGA1.B.2. nodaļa

Process

Ietekme
 
Uzraudzība

akadēmiķus un profesionāļus no universitātēm, ideju labora-
torijām, valsts iestādēm, valsts aģentūrām un privātā sektora, 
lai apspriestu, kā dažādas mācības var izmantot novērtēšanā 
un politiku izstrādē. 

Konkurss izziņots

Gatavojoties konferencei, ģenerāldirektorāti arī ir izziņojuši 
konkursu par ES kohēzijas politikas labākajiem novērtējumiem. 
Tiks noteikti novērtējumi divās kategorijās – “Labākie pabeig-
tie novērtējumi” un “Labākie novērtējumu priekšlikumi” –, kas 
primāri, bet ne ekskluzīvi, paredzēti pasākumu, ko līdzfinansē 
strukturālie fondi vai Kohēzijas fonds, efektivitātes novērtē-
šanai tādās jomās kā pētniecība un inovācijas, atbalsts uzņē-
mumiem, IKT, lielā infrastruktūra, nodarbinātība, prasmes un 
sociālā iekļaušana vai institucionālo spēju veidošana. 
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Paredzamais dzīves ilgums ir viens no galvenajiem labklā-
jības rādītājiem, un globālā perspektīvā ES šis rādītājs ir 
ļoti labā līmenī. 

No 50 pasaules valstīm ar lielāko dzīves ilgumu 2012. gadā 
21 bija ES dalībvalsts. No tām 18 valstīs dzīves ilgums pār-
sniedz ASV rādītāju. 
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▶ DZĪVES ILGUMS  
ES 2011. GADĀ

GADI

ES 28 = 80,3 gadi
BE, IT, UK: 2010
Avots: Eurostat

< 77,4

77,4 – 78,4

78,4 – 79,4

79,4 – 80,4

80,4 – 81,4

81,4 – 82,4

82,4 – 83,4

83,4 – 84,4

84,4 – 85,4

> 85,4

nav datu

Canarias

Guyane

Açores Madeira

Guadeloupe
Martinique

RéunionMayotte
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▶ DZĪVES ILGUMS  
ASV 2010. GADĀ

GADI

ASV = 78,6 gadi
Avots: “Measure of America”

< 77,4

77,4 – 78,4

78,4 – 79,4

79,4 – 80,4

80,4 – 81,4

81,4 – 82,4

82,4 – 83,4

83,4 – 84,4

84,4 – 85,4

> 85,4

nav datu

Gara un veselīga dzīve tiek mērīta, izmantojot paredzamo dzīves 
ilgumu piedzimstot. Šo rādītāju aprēķina “Measure of America”, 
izmantojot saīsinātās dzīves ilguma tabulas, balstoties uz Čana 
(Chiang) metodoloģiju. Mirstības dati tiek iegūti no Slimību kontroles 
un novēršanas centriem, Nacionālā Veselības statistikas centra, bet 
iedzīvotāju skaita informācija tiek iegūta no ASV Tautskaites biroja 
iedzīvotāju skaita aprēķināšanas programmas. 

Vienīgās pavalstis ASV, kur dzīves ilgums pārsniedz vidējo ES 
rādītāju, ir Havajas un Minesota. Daudzās dienvidu pavalstīs tas 
ir līdzīgs Polijas un Ungārijas rādītājiem. Ka redzams Eiropas 
kartē, rādītāju atšķirības starp reģioniem ir izteiktas. Paredzamais 

dzīves ilgums piedzimstot ir mazāks par 74 gadiem daudzās 
Bulgārijas daļās, kā arī Latvijā un Lietuvā, bet vidēji ES tas pār-
sniedz 80 gadus divos no trijiem reģioniem. 17 reģionos Spānijā, 
Francijā un Itālijā tas ir 83 gadi vai vairāk.
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Eiropas Savienības Padomes 
prezidējošā valsts 2014. gada 
otrajā pusgadā bija Itālija. 
Gilda Carbone, Itālijas norīkotā 
valsts eksperte, stāsta par 
savu pieredzi un iezīmē galve-
nos izaicinājumus un rezultātus 
Itālijas prezidentūrā attiecībā 
uz kohēzijas politiku. 

▶  Kad 2014. gada 1. jūlijā sākās Itālijas prezidentūras 
pusgads, tas bija laiks, kad Eiropas Komisijas Reģionālās 
politikas un pilsētpolitikas ģenerāldirektorātā noritēja 
intensīvs darbs. Kas lika jums izlemt pieņemt darbu 
Itālijas prezidentūrā ES Padomē?

Nostrādājusi Reģionālās politikas un pilsētpolitikas ģenerāl-
direktorātā vairāk nekā piecus gadus, tādējādi iesaistoties 
darbā ar kohēzijas politiku no Komisijas perspektīvas, es biju 
droša, ka darbs ES Padomes prezidentūrā bagātinās manu 
pieredzi un zināšanas par Eiropas institūcijām un ļaus apska-
tīt kohēzijas politiku no cita aspekta. Tādēļ es pieņēmu aici-
nājumu pievienoties Itālijas kohēzijas komandai Itālijas 
pārstāvniecībā ES, būdama pārliecināta, ka tas ir viens no 
veidiem, kā Itālijas administrācija vislabāk var izmantot manu 
profesionālo pieredzi Eiropas jautājumos.

▶  Kā tika īstenota Itālijas prezidentūras programma izaug-
smei un darbavietu radīšanai, ciktāl tā attiecas uz kohē-
zijas politiku?

Pirmais Itālijas prezidentūras Eiropas Savienības Padomē 
stratēģiskās programmas “Eiropa – jauns sākums” elements 
bija “Nodarbinātībai draudzīga Eiropa: ekonomiskās izaug-
smes nodrošināšana”. Itālijas prezidentūra piedāvāja savu 
programmu kohēzijas politikai šajā satvarā.

▶ ITĀLIJAS PREZIDENTŪRA  
ES PADOMĒ
 KOHĒZIJAS POLITIKAS ĪSTENOŠANAS IZAICINĀJUMI

Kas attiecas uz reģionālo un teritoriālo politiku, Itālijas pre-
zidentūras programma noteica šādus mērķus: 

 ▶  Veicināt strukturētas politiskās debates ES Padomē ar 
mērķi turpināt pievērsties kohēzijas politikas palielinātas 
efektivitātes un uzlabotu, uz rezultātiem vērstu iniciatīvu 
nodrošināšanai, kā arī veicināt pārdomas par ietekmi, ko 
rada saiknes stiprināšana starp strukturālajām politi-
kām un ekonomisko pārvaldību. 
 ▶Uzsvērt ieguldījumu, ko efektīva kohēzijas politika var 
sniegt stratēģijas “Eiropa 2020” pārskatīšanā. 
 ▶Turpināt politiskās debates par ES pilsētvides attīstības 
plānu, iekļaujot prezidentūras trijotnes programmas par 
teritoriālo kohēziju un pilsētvides politiku, ar mērķi līdz 
2015. gada beigām sniegt pārskatu par ES teritoriālās kohē-
zijas mērķa īstenošanas stāvokli un labāk sasaistīt terito-
riālo kohēziju un pilsētvides politiku. 
 ▶Pārraudzīt 2007.–2013. gada rezultātu novērtēšanu un 
jauno 2014.–2020. gada programmu uzsākšanu. 
 ▶Dot ieguldījumu makroreģionālo stratēģiju attīstībā un 
konsolidēšanā.

Prezidentūras programma kohēzijas politikai ir tikusi pilnībā 
īstenota.

▶  Kāds bija galvenais izaicinājums, ar ko saskārāties Itālijas 
prezidentūras pusgadā?

Padomes secinājumu pieņemšana par Komisijas Sesto ziņo-
jumu par ekonomikas, sociālo un teritoriālo kohēziju noteikti 
bija izaicinājums. Sestais ziņojums ir svarīgs dokuments, kas 
atzina kohēzijas politiku par galveno ieguldījumu politiku ES 
līmenī ekonomikas, sociālās un teritoriālās kohēzijas sasnieg-
šanai un par vienu no galvenajām ieguldījumu politikām, lai 
sasniegtu stratēģijas “Eiropa 2020” mērķus, tās labvēlīgo 
ietekmi uz krīzi, tās nozīmi fiskālās konsolidācijas, struktu-
rālo reformu un izaugsmi uzlabojošo ieguldījumu politiku 
apvienojumā, ko atbalsta kohēzijas politika.
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Dalībvalstu uzskati par kohēzijas politiku var atšķirties atka-
rībā no to konkrētajiem apstākļiem, tie var atšķirties par 
kohēzijas politikas nozīmi un ietekmi, kā arī viedokļi var 
atšķirties par pastiprināto saikni starp kohēzijas politiku un 
ekonomikas pārvaldību un neskaidrībām, kas saistītas ar 
institucionālo pārejas periodu. Tādēļ izaicinājums bija noteikt 
“kopsaucēju”, kas nodrošinātu jēgpilnu fokusu nākotnes attīs-
tībai darbavietu radīšanas un izaugsmes veicināšanā. 

▶  Kas, pēc jūsu domām, bija galvenais šo sešu mēnešu rezul-
tāts un kas paliks mantojumā no Itālijas prezidentūras?

Galvenais vispārīgais sasniegtais rezultāts Itālijas preziden-
tūras laikā bija tas, ka ES Padome ieteica rīkot regulāras deba-
tes starp attiecīgajiem ministriem Vispārējo lietu padomē, lai 
apspriestu Eiropas strukturālo un investīciju (ESI) fondu īste-
nošanu un rezultātus, jēgpilnā un nozīmīgā veidā sniedzot 
ieguldījumu kohēzijas politikas efektīvā īstenošanā un tās 
vēršanā uz rezultātiem. 

Tas bija panākums visai kohēzijas politikas kopienai: kohēzi-
jas politika tagad var tikt regulāri apspriesta Padomē formā-
los apstākļos. Regulāras un formālas debates par kohēzijas 
politiku politiskā līmenī nodrošina ne tikai to, ka ievērojama 
ES budžeta daļa tiek iztērēta visefektīvākajā veidā, lai veici-
nātu izaugsmi un darbavietu radīšanu, bet arī nodrošina, ka 
kohēzijas politikas perspektīva tiek ņemta vērā, apspriežot 
jautājumus, kas saistīti ar izaugsmi un darbavietu radīšanu 
un ESI fondu izmantošanu. 

Vispārējo lietu padomes sēde, kas notika 2014. gada 
19. novembrī un bija veltīta kohēzijas politikai, bija iespēja 
ne tikai pieņemt secinājumus par Komisijas Sesto ziņojumu 
par ekonomikas, sociālo un teritoriālo kohēziju, bet arī 
apspriest kohēzijas politikas ieguldījumu stratēģijas “Eiropas 
2020” vidusposma pārskatā, kā arī 2014.–2020. gada prog-
rammu pieņemšanas statusu.

Būs ļoti vērtīgi turpināt regulāras un formālas debates par 
kohēzijas politiku, ņemot vērā, cita starpā, Komisijas ikgadējos 
kopsavilkuma paziņojumus un Komisijas stratēģiskos ziņoju-
mus 2017. un 2019. gadā, kā arī citus nākotnes jautājumus, 
piemēram, stratēģijas “Eiropa 2020” pārskatīšanu, 2014. gada 
26. novembrī Komisijas pieņemtā “Ieguldījumu plāna Eiropai” 
īstenošanu, Komisijas ziņojumu par sarunu par partnerattiecību 
nolīgumiem un 2014.–2020. gada programmu iznākumu.

Manuprāt, debates Vispārējo lietu padomes sesijā, kas bija 
veltītas kohēzijas politikai, bija nozīmīga iespēja atkārtoti 
apliecināt, ka kohēzijas politika ir patstāvīga ES politika, kas, 
pateicoties tās specifiskajam īpašībām, piemēram, daudzlī-
meņu pārvaldības struktūrai un sektoru un teritoriālajai 
integrētajai pieejai, tupina spēlēt galveno lomu izaugsmes 
un darbavietu radīšanas veicināšanā ES.

▶UZZINIET VAIRĀK  
www.italia2014.eu

 ▶ Itālijas premjerministrs Matteo Renzi  
prezentē Itālijas prezidentūras  
programmu Eiropas Parlamentam.
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▶ PIRMĀ HIBRĪDĀ VĒJA 
SPĒKSTACIJA

▶VĀCIJA 

Inovatīvs vēja enerģijas ģenerators Vācijā pārvērš 
neizmantoto enerģiju ūdeņradī, ko var izmantot vēlāk.

Austrumvācijā Ukermarkas reģionā ir izstrādāta inovatīva 
sistēma enerģijas iegūšanai no vēja enerģijas, kas pārvērš 
pārpalikuma elektrību ūdeņradī.

Projektu īsteno viens no vadošajiem vēja enerģijas ražotā-
jiem – Brandenburgas uzņēmums “ENERTRAG AG”, kas šo 
hibrīdtehnoloģiju izstrādājis sadarbībā ar Brandenburgas 
Tehnisko universitāti Kotbusā-Zenftenbergā, “Deutsche Bahn 
AG”, “Vattenfall Europe” un “Total Germany”. 

“ENERTRAG” hibrīdenerģijas projekts tika uzsākts 2011. gadā 
kā izmēģinājuma projekts, un tas apvieno vēja enerģijas 
spēkstaciju ar ūdens elektrolīzes bloku, kas izmanto pārpa-
likuma elektrību, lai ražotu ūdeņradi. Dienās, kad enerģijas 
pieprasījums ir augsts, ūdeņradis tiek pārveidots atpakaļ 
elektrībā koģenerācijas stacijā, kur tas tiek samaisīts ar bio-
gāzi, lai sasniegtu ideālu ražīguma līmeni. 

Iespēja uzglabāt neizmantoto elektrību ūdeņraža formā palīdz 
stabilizēt elektrotīklu un nodrošina nākotnes modeli noslodzes 
līdzsvarošanai ar atjaunojamiem energoresursiem.

Pārpalikuma ūdeņraža gāzi var pārvērst par degvielu ar 
ūdeņradi darbināmām automašīnām un piegādāt uzpildes 
stacijām Berlīnē. Papildu priekšrocība ir tāda, ka nelietderī-
gais siltums no koģenerācijas procesa tiek izmantots cen-
trālapkurei netālajā Prenclavas pilsētā. 

Hibrīda spēkstacija ir viena no pirmajām šāda veida staci-
jām pasaulē, un tā apliecina, cik dažādos veidos vēja 
spēkstacijās iegūtos atjaunojamos energoresursus var 
izmantot vai uzglabāt. 

Projekts, ko līdzfinansējis Eiropas Reģionālās attīstības 
fonds, ir parādījis, kā pārvarēt dažas no spiedīgākajām grū-
tībām, ar ko nākas saskarties attiecībā uz atjaunojamiem 
energoresursiem. Pārpalikuma elektrību no vēja ģenerato-
riem var uzglabāt spēkstacijā kā ūdeņradi, lai ar to līdzsva-
rotu elektrotīkla noslodzes svārstības, ko rada saules un 
vēja enerģijas piedāvājuma atšķirības. Šādā veidā atjauno-
jamā enerģija ir pilnībā elastīga, un to var izmantot, kad un 
kur vajadzīgs.

Stiprinot atjaunojamo energoresursu, piemēram, vēja ener-
ģijas izmantošanu, projekts sniedz vērtīgu ieguldījumu ES 
mērķa sasniegšanā – līdz 2020. gadam palielināt atjauno-
jamo energoresursu īpatsvaru līdz 20 %.

“'ENERTRAG' spēkstacija iezīmē pagrieziena punktu atjau-
nojamo energoresursu sistēmu integrēšanā. Ūdeņradis ir 
labākais veids, kā integrēt atjaunojamos energoresursus 
mobilitātē un apkurē,” komentē “ENERTRAG” izpilddirektors 
Jörg Müller.

▶ UZZINIET VAIRĀK
https://www.enertrag.com/en/project-development/ 
hybrid-power-plant.html
Vairāk informācijas par ERAF Brandenburgā ir pieejama 
vadošās iestādes tīmekļa vietnē: www.efre.brandenburg.de

Kopējās izmaksas: 
EUR 10 948 000
ES ieguldījums: 
EUR 6 082 000 

42

▶PROJEKTU PIEMĒRI 
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▶  UZŅĒMĒJAS VEICINA EKSPORTU 
UN UZŅĒMĒJDARBĪBAS 
PRASMES

Vairāk nekā 200 uzņēmēju sieviešu no Apvienotās 
Karalistes un Francijas ir apvienojušās inovatīvā uzņē-
mumu tīklā abpus Lamanšam, lai veicinātu uzņēmēj-
darbības prasmes, eksportu un labās prakses. 

“B.NEW” (“Business Network for Enterprising Women”) tīkls tika 
izveidots 2009. gadā, lai kopā savestu talantīgas sievietes-uz-
ņēmējas no Bretaņas (FR), Kornvolas un Hempšīras (UK). Tā 
mērķis ir izveidot tīklu abpus Lamanšam, kas veicinātu sieviešu 
vadītus uzņēmumus un to starptautisko attīstību. Kopš tā 
atklāšanas, “B.NEW” tiešsaistes tīklam pievienojušās vairāk 
nekā 200 uzņēmējas no Apvienotās Karalistes un Francijas. 

Šīs uzņēmējas pārstāv dažādas nozares – no modes un uzņē-
mējdarbības konsultācijām līdz tūrismam, amatniecībai, 
dizainam un filmu producēšanai.

Viens no organizācijas galvenajiem mērķiem ir palīdzēt sie-
vietēm uzsākt un attīstīt uzņēmējdarbību, un tīkls var palī-
dzēt jaunajām uzņēmējām satikt pieredzējušas uzņēmējas 
abās Lamanša kanāla pusēs. Tāpat tīkls atver durvis eks-
porta attīstībai, izmantojot tā kontaktu tīklu.

Tīkla mērķis ir dalīties ar labāko praksi sieviešu uzņēmējdar-
bībā Anglijā un Bretaņā, attīstīt starpkultūru attiecības un 
uzņēmējdarbību starp uzņēmējām abās valstīs. Tīklā ir izvei-
dota tajā iesaistīto uzņēmumu datubāze. Tas veicina uzņē-
mumu starptautiskošanu un palīdz uzņēmējām piekļūt 
Eiropas un valsts līmeņa finansējumam. Tīkla tīmekļa vietnē 
ir izveidots forums, kurā dalībnieces var dalīties ar pieredzi 
un labākajām praksēm un dibināt jaunus kontaktus.

Tīkls veicina arī valodu mācīšanos un izpratnes veidošanu par 
uzņēmējdarbību un IT attīstību. Tīkla aktivitātēs, piemēram, 
darbsemināros, mācību kursos un sadarbības tīklu veidošanā 
ir piedalījušies aptuveni 400 uzņēmumi. Vairāk nekā 60 sie-
viešu ir piedalījušās tīkla valodu un IKT mācību kursos.

Viena no tīkla pamata lomām ir arī izpratne par sieviešu 
uzņēmējdarbības dinamiku. Šajā virzienā soļi sperti, veicot 
salīdzinošu pētījumu par sieviešu uzņēmēju stāvokli dažā-
dajās teritorijās. To veicinājušas apaļā galda sanāksmes un 
intervijas, kurās noteikti šķēršļi, ar ko saskaras uzņēmējas, 
un iespējamie pasākumi, lai risinātu šos jautājumus. Projektā 
tiks izteikti ieteikumi politikas veidotājiem gan Francijā, gan 
Anglijā, lai veicinātu sieviešu uzņēmējdarbību. 

Projektu finansējis ERAF ar starprobežu sadarbības prog-
rammas “INTERREG IV A Francija (Lamanša kanāls) – Anglija” 
palīdzību, un tā vispārīgais mērķis ir izveidot jaunus uzņē-
mumus un darbavietas, kā arī palielināt sieviešu piekļuvi kva-
lificētām darbavietām abās Lamanša kanāla pusēs.

▶ UZZINIET VAIRĀK
http://www.bnew-project.eu/

Kopējās izmaksas: 
EUR 1 783 000
ES ieguldījums: 
EUR 891 000

▶EIROPAS TERITORIĀLĀ SADARBĪBA
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▶PROGRAMMA 

2015. GADA.  
19. JANVĀRIS
_Brisele (BE)

ESI fondus atbalstošie 
finanšu instrumenti

2015. GADA  
4.–6. FEBRUĀRIS
_Rīga (LV)

Otrā ES kohēzijas politikas 
konference

2015. GADA  
5. MARTS
_Brisele (BE)

Kā reģionālie un vietējie 
partneri var strādāt kopā, 
lai sasniegtu stratēģijas 
“Eiropa 2020” mērķus

Papildinformāciju par šiem pasākumiem skatiet
Inforegio tīmekļa vietnes sadaļā Programma:
http://ec.europa.eu/regional_policy/
conferences/agenda/index_lv.cfm

▶

Eiropas Komisija, Reģionālās politikas un pilsētpolitikas
ģenerāldirektorāts
Komunikācija – Ana-Paula Laissy
Avenue de Beaulieu 1 – B-1160 Bruxelles
E-mail: regio-info@ec.europa.eu
Tīmekļa vietne: http://ec.europa.eu/regional_policy/index_lv.cfm

www.ec.europa.eu/inforegio

www.yammer.com/regionetwork
Reģionālās politikas un pilsētpolitikas ĢD sadarbības platforma

www.twitter.com/@EU_Regional

www.twitter.com/CorinaCretuEU

www.flickr.com/euregional

Pierakstieties uz mūsu REGIOFLASH jaunumiem
www.inforegiodoc.eu

PIESLĒDZIES
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